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Wywiad z�

Ponad dwadzie�cia lat minê³o, gdy opolscy kibice mogli znów ogl¹daæ
mêsk¹ siatkówkê w wydaniu ligowym. W roku 1989 mêski zespó³
AZS awansowa³ do II ligi. W zespole grali studenci naszej uczelni:
Rajmund Hanusik, Marcin Chmielewski, Dariusz Krawiec, Wojciech
Szewczyk, Andrzej Szczygie³, Adam Litner oraz Adam £apowuchow,
Andrzej Kowalczyk i Robert Ma³olepszy. By³em ich trenerem.

� Sukces akademickiej dru¿yny pi³ki
siatkowej z Opola odbi³ siê g³o�nym
echem nie tylko w�ród wielbicieli spor-
tu, ale i w ca³ym �rodowisku, jak d³uga
droga wiod³a do osi¹gniêcia I ligi?

� To prawda, sukces wywo³a³ spory
odd�wiêk i wiele s³ów uznania. Doceni³y
go w³adze Politechniki Opolskiej, otrzy-
mali�my tak¿e gratulacje od mistrza Pol-
ski � Mostostalu Azoty Kêdzierzyn, od
AWF-ów, Politechniki Warszawskiej i wie-
lu innych organizacji i sympatyków siat-
kówki. Wracaj¹c do pytania; AZS w po-
równaniu z innymi opolskimi klubami nie
ma bogatego ¿yciorysu z prostej przyczy-
ny � gdy¿ rozpocz¹³ swoj¹ dzia³alno�æ pra-
wie równocze�nie z powstaniem w 1966
roku Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej. Po la-
tach wystêpów wojskowego Opolanina na
II- ligowych parkietach, kiedy w roku
1968 zaj¹³ III miejsce by³ o krok od awan-
su do I ligi. Zespó³ wystêpowa³ wtedy pod
wodz¹ trenera Juliana Krawackiego, zwa-
nego powszechnie szeryfem � postaci nie-
tuzinkowej i wielce oddanej dla sportu. W
1970 roku sekcja niestety zosta³a rozwi¹-
zana i przekazana do Wawelu Kraków. Po-
nad dwadzie�cia lat minê³o, gdy opolscy
kibice mogli znów ogl¹daæ mêsk¹ siatków-
kê w wydaniu ligowym.W roku 1989 mê-
ski zespó³ AZS awansowa³ do II ligi. W
zespole grali studenci naszej uczelni: Raj-
mund Hanusik, Marcin Chmielewski, Da-
riusz Krawiec, Wojciech Szewczyk, An-
drzej Szczygie³, Adam Litner oraz Adam
£apowuchow, Andrzej Kowalczyk i Robert
Ma³olepszy. By³em ich trenerem. Akade-
micy jako pierwsi nawi¹zali tym awansem
do chlubnych tradycji Opolanina. Kolejny
awans zespo³u AZS Opole nast¹pi³ w
roku1999, wtedy zespó³ zerwa³ z niechlub-
n¹ tradycj¹ trzykrotnych spadków z dru-
giej ligi, jak to mia³o miejsce w latach
1990�1995. W sezonie 1999/2000 zespó³
uplasowa³ siê w podstawowym trzonie ze-
spo³ów drugoligowych. W roku 2000 zo-
sta³ tak¿e Wicemistrzem Polski Akademic-
kiego Zwi¹zku Sportowego, zosta³ rów-
nie¿ Mistrzem Polski Politechnik. Awans
AZS Opole do I ligi pañstwowej w sezo-

nie sportowym 2000/2001, po raz pierw-
szy w historii Opola to bezprecedensowy
sukces akademików, wyj¹tkowy w naszym
sporcie wyczynowym, bo wywalczony ca³-
kowicie si³ami studentów Politechniki
Opolskiej.

Bardzo siê z tego cieszymy i dodaæ
muszê, ¿e trochê nawet nas ten sukces za-
skoczy³. Staj¹c do rozgrywek oczywi�cie
liczy siê na wygran¹, ale nie mieli�my
pewno�ci co do ostatecznego wyniku.
Marzyli�my o tym i jak widaæ marzenia
siê czasem spe³niaj¹.

� Mo¿e kilka s³ów o przeciwnikach
naszej dru¿yny?

� W rozgrywkach bra³o udzia³ 11 ze-
spo³ów. Polska w tym sezonie podzielona
zosta³a na dwie czê�ci � wschód i zachód,
co praktycznie oznacza³o, ¿e je�dzili�my
na mecze od �winouj�cia po po³udniowe

krañce Polski. Wszystkie zespo³y, prócz
naszego, mia³y za sob¹ co najmniej trzy,
czteroletnie wystêpy w II lidze, przewy¿-
sza³y nas wiêc do�wiadczeniem. Po-
wszechn¹ praktyk¹ dru¿yn jest wzmacnia-
nie swego potencja³u pierwszoligowymi
zawodnikami, jak uczyni³ to na przyk³ad
Joker Pi³a wystêpuj¹cy w rozgrywkach
jako beniaminek. Wcze�niej klub po³¹czy³
siê z zespo³em z Poznania i wielu ich za-
wodników np. Klisiecki, Kwieciñski ma
ju¿ za sob¹ start w I lidze.

Cech¹ charakterystyczn¹ naszego ze-
spo³u jest du¿a p³ynno�æ sk³adu, to zna-
czy, ¿e do dru¿yny przychodz¹ nowi stu-
denci � zawodnicy, inni koñcz¹ studia i
odchodz¹. W rezultacie jednym z wiêk-
szych problemów jest wyszkolenie zgra-
nia, bez którego trudno liczyæ na sukces.
Czêsto zdarza siê wiêc tak, ¿e najlepiej

Wej�cie do I ligi to bezprecedensowy sukces akademików,
pierwszy w historii opolskiej siatkówki
Z Paw³em Czerepokiem, trenerem zespo³u pi³ki siatkowej opolskiego AZS i prodziekanem
Wydzia³u Wychowania Fizycznego i Fizjoterapii rozmawia Krystyna Duda.
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gramy pod koniec sezonu, czego dowodem
s¹ osi¹gane wyniki. Tak by³o i tym razem
choæ zawa¿y³ na tak dobrym efekcie tak¿e
jeszcze jeden dodatkowy atut. By³a nim
obecno�æ w dru¿ynie Zbyszka Rektora.
Zawodnik ten, student IV roku na naszym
wydziale, ma za sob¹ kilkunastoletnie do-
�wiadczenie w ekstraklasie, z nasz¹ dru-
¿yn¹ gra dopiero od drugiej rundy. Na
boisku jest rozgrywaj¹cym. Do ca³ego
przebiegu gry wniós³ spokój, ³ad i porz¹-
dek. Jego udzia³ w sukcesie jest nie do
przecenienia. Taki zawodnik w dru¿ynie
to prawdziwy skarb. Jego wiara w zwyciê-
stwo uspokoi³a ch³opaków i natchnê³a ich
wiar¹ w powodzenie oraz pozwoli³a na
wyeksponowanie wszystkich atutów dru-
¿yny. Krótko mówi¹c ci m³odzi ch³opcy
ciê¿ar odpowiedzialno�ci za wynik meczu
niejako zrzucili na swego do�wiadczone-
go kolegê, a on przyj¹³ tê rolê i �wietnie
siê z niej wywi¹za³. Sk¹din¹d wiem, ¿e
jemu na tym zwyciêstwie zale¿a³o nawet
bardziej, ni¿ na mistrzostwie w ekstrakla-
sie i� dopiêli�my swego.

� Jakie predyspozycje musi mieæ za-
wodnik, aby znale�æ siê w dru¿ynie ta-
kiej jak ta?

� Uwa¿a siê � i ja to przekonanie po-
dzielam � ¿e siatkarz to w�ród gier zespo-
³owych zawodnik najbardziej wszechstron-
ny. Tego wymaga sam przebieg gry, stale
zmieniaj¹ce siê sytuacje na boisku, do któ-
rych zawodnik �wiadomie dopasowaæ musi
swoje zagrania, umiejêtno�ci. Tu nie ma
miejsca na sta³e schematy. Proszê zwróciæ
uwagê na to, ¿e zawodnikami s¹ studenci, a
wiêc elita w�ród m³odzie¿y. To, ¿e studiuj¹
jest wiêc ich atutem w tej dyscyplinie. Ko-
lejnym s¹ warunki fizyczne, umiejêtno�ci
techniczno-taktyczne, i oczywi�cie spraw-
no�æ ogólna. Je�li chodzi o tzw. naturalne
warunki to w�ród zespo³ów drugoligowych
byli�my zespo³em o najwy¿szej �redniej
wzrostu zawodników. To jest wielki atut,
który trzeba umieæ umiejêtnie wykorzystaæ.
Je�li wymienione wcze�niej cechy poprzeæ
jeszcze wytê¿on¹ prac¹, to mo¿na liczyæ na
sukces. Tak w³a�nie by³o w przypadku na-
szej akademickiej dru¿yny.

� A jak wygl¹da codzienno�æ zawod-
ników?

� Wiod¹ oni na pewno ¿ycie bardzo pra-
cowite. Jak bardzo, postaram siê pokrótce
opisaæ. Zacznê mo¿e od weekendów.
Przez ca³y sezon gramy mecze w soboty
lub w niedziele, ale i nierzadko w soboty i
niedziele. Po tak wyczerpuj¹cych dniach
poniedzia³ki przeznaczamy na odnowê bio-

logiczn¹. Sposób w jaki siê to czêsto od-
bywa jest przyk³adem na to jak aktywno�æ
sportow¹ ³¹czyæ mo¿na z dzia³alno�ci¹
naukow¹. Otó¿ na wydziale pracuje pani
mgr Karina S³onka, która specjalizuje siê
w odnowie biologicznej i wkrótce broniæ
bêdzie swoj¹ pracê doktorsk¹. Tym samym
zajmuje siê ko³o naukowe Akton, którego
jest opiekunem. Opracowuj¹ wiêc dla dru-
¿yny program odnowy i realizowany jest
on czê�ciowo na sprzêcie dostêpnym na
wydziale, korzystamy tak¿e z innego znaj-
duj¹cego siê w zaprzyja�nionych klubach,
np. z sauny. Jednym s³owem zawodnicy
regeneruj¹ swoje si³y, pod okiem i pod
dyktando specjalisty. Wracaj¹c jednak do
rozk³adu zajêæ naszych sportowców � we
wtorki, �rody, czwartki i pi¹tki odbywaj¹
siê dwugodzinne treningi na sali gimna-
stycznej. I tak przez ca³y sezon, bo nie ma
innej drogi do sukcesu.

Do tego wszystkiego nale¿y jeszcze
dodaæ naukê, która jest przecie¿ podsta-
wowym obowi¹zkiem i zajêciem ka¿dego
studenta. Wielokrotnie podkre�la³em ju¿ i
wci¹¿ powtarzam, ¿e sport wychowuje,
przygotowuje odpowiedzialnych ludzi do
¿ycia w spo³eczeñstwie. Ludzi, którzy w
sposób optymalny wykorzystuj¹ swój czas
i umiej¹cych wspó³pracowaæ w grupie. Je-
stem g³êboko przekonany, ¿e po takiej
szkole ¿ycia m³ody cz³owiek w przysz³o-
�ci bêdzie zarówno dobrym pracowni-
kiem, jak i dobrym i odpowiedzialnym oj-
cem. Studenci � sportowcy prowadz¹c taki
styl ¿ycia przygotowuj¹ sobie tak¿e swój
przysz³y warsztat zawodowy, warsztat
przysz³ych trenerów, instruktorów. Chcia³-
bym zwróciæ uwagê na jeszcze jedn¹ wa¿-
n¹ sprawê. Na boisku moi podopieczni
musz¹ wspó³pracowaæ i to dobrze wspó³-
pracowaæ, siatkówka jest bowiem gr¹ ze-
spo³ow¹.

Bez przesady powiedzieæ mogê, ¿e
wspó³pracuj¹ jak prawdziwi przyjaciele.
Lecz to kole¿eñstwo i przyja�ñ nie koñcz¹
siê po zej�ciu z parkietu. Wielokrotnie
mog³em siê przekonaæ, ¿e te przyjaciel-
skie relacje wystêpuj¹ tak¿e poza gr¹, w
¿yciu i to napawa mnie rado�ci¹. Sport po
prostu ³¹czy i wychowuje ludzi.

� Czy mo¿na powiedzieæ, ¿e tak przy-
gotowuj¹c sportowców unika siê sytuacji,
kiedy zawodnik po skoñczonej karierze
nie bardzo wie co ze sob¹ w ¿yciu zrobiæ?

� Uruchomienie kierunku wychowanie
fizyczne na naszej uczelni przede wszyst-
kim umo¿liwia³o kszta³cenie m³odych lu-
dzi z tego regionu na terenie w³asnego re-
gionu. Jest to wielk¹ zas³ug¹ inicjatorów

ca³ego przedsiêwziêcia, g³ównie rektorów
Piotra Wacha, Jerzego Skubisa, Zygmun-
ta Kasperskiego, ale i wielu innych odda-
nych ludzi, ¿e podjêli siê realizacji tej my-
�li. Uruchomienie tego kierunku umo¿li-
wi³o wielu czynnym zawodnikom podjê-
cie studiów zaocznych, co daje im odpo-
wiednie kwalifikacje zawodowe. Jak widaæ
Wydzia³ Wychowania Fizycznego i Fizjo-
terapii integruje wokó³ siebie sportowe
�rodowisko Opola i Opolszczyzny. Ko-
rzystnie oddzia³uje na istniej¹ce w Poli-
technice inne kierunki studiów i ucz¹c¹ siê
m³odzie¿.

To jest naprawdê bardzo wa¿na sprawa.
Rozkwit sportu na naszej uczelni, w ca³ym
naszym regionie pe³ni tak¿e ogromn¹ rolê
promocyjn¹. Przyk³adem tego jest choæby
fakt, ¿e czê�æ naszych studentów wybra³a
za miejsce studiów Opole i Politechnikê
Opolsk¹ tylko dlatego, ¿e mogli o takiej
mo¿liwo�ci dowiedzieæ siê poprzez swoje
zainteresowania sportowe, a konkretnie roz-
grywane mecze. Promocja uczelni przez
sport jest niebagateln¹ spraw¹.

� A warunki do uprawiania sportu
kwalifikowanego, czy uczelnia zapewnia
je swoim studentom sportowcom?

� Nie jest ³atwo odpowiedzieæ na takie
pytanie. Sformu³ujê to tak � bardzo bym
sobie tego ¿yczy³, choæ nie jest tajemnic¹
jak wiele jest do zrobienia. Wprawdzie
ostatnio otrzymali�my wyra�ne deklaracje
w³adz Uczelni, ¿e d¹¿yæ bêd¹ do zapew-
nienia lepszych warunków dla studentów
sportowców. Nie oczekujemy niczego nad-
zwyczajnego, po prostu chcieliby�my aby
nasi studenci mieli porównywalne warun-
ki do tych, jakie stwarza swoim Politech-
nika �l¹ska, czy Warszawska. Jedn¹ z form
pomocy s¹ stypendia sportowe, które w
wymienionych politechnikach s¹ do�æ od-
czuwalne. Nam jedno stypendium w wy-
soko�ci 300 z³ funduje Towarzystwo Przy-
jació³ Politechniki Opolskiej, trzy, niewie-
le ni¿sze daje bank Pekao S.A. za co je-
ste�my bardzo wdziêczni. Pewn¹ kwotê
dok³ada wydzia³, który ponosi tak¿e kosz-
ty zakwaterowania. Suma tych �rodków
dzielona jest na ca³y zespó³, w rezultacie
ch³opcy otrzymuj¹ niewielkie miesiêczne
stypendia. Jak widaæ jest tego bardzo nie-
wiele, zwa¿ywszy na wysi³ek jaki wk³ada-
j¹ w swoje sportowe poczynania studenci.
Gdyby ci m³odzi ludzie czas, który po-
�wiêcaj¹ na uprawianie sportu przeznaczali
na naukê, to zapewne uzyskiwaliby wy¿sze
oceny, a wiêc i wy¿sze stypendia za wyni-
ki w nauce. Oni niemal ka¿d¹ woln¹ chwi-
lê spo¿ytkowuj¹ na treningi, nastêpnie
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wystêpuj¹c w barwach Uczelni promuj¹ j¹.
To nale¿y doceniæ. Aktualnie przygotowy-
wany jest wniosek naszej Uczelni maj¹cy
uruchomiæ stypendia sportowe. Miejmy
nadziejê, ¿e fina³ tych zabiegów bêdzie
pomy�lny.

Osobnym zagadnieniem s¹ warunki do
uprawiania sportu, a wiêc sala gimnastycz-
na z prawdziwego zdarzenia z odpowied-
nim zapleczem socjalnym. To czym dys-
ponujemy nie jest zadowalaj¹ce, stale ko-
rzystamy z obiektów w mie�cie, czy w in-
nych klubach sportowych. W tym wzglê-
dzie tak¿e mamy wyra�ne deklaracje
w³adz, ¿e podjête zosta³y dzia³ania zmie-
rzaj¹ce do wybudowania w obrêbie kam-
pusu w³a�ciwego zaplecza sportowego, co
wp³ynie wrêcz o¿ywczo nie tylko na spra-
wy zwi¹zane z uprawianiem sportu, ale i
na ca³e �rodowisko studenckie. Realizacja
tego nie bêdzie oczywi�cie natychmiasto-
wa. To musi trochê potrwaæ, lecz liczymy
bardzo na to, ¿e nie bêdzie to kwestia od-
leg³ej przysz³o�ci.

� A jakie plany na najbli¿sz¹ przy-
sz³o�æ ma trener i jego zespó³?

� Okres startowy mamy ju¿ za sob¹. W
pierwszych dniach maja zawodnicy po raz
pierwszy skorzystaæ mogli z bardzo cen-
nej dla nas okazji. We wspó³pracuj¹cym z
wydzia³em szpitala MSWiA w G³ucho³a-
zach wszyscy poddani zostali komplekso-
wym badaniom wydolno�ciowym, diagno-
styce urazowo�ci i kompleksowym zabie-
gom odnowy biologicznej dziêki pomocy
okazanej przez dr. n. med. Janusza Szcze-
gielniaka, prorektora WWFiF. Dodajmy,
¿e sprzêt, którym dysponuje szpital jest
bardzo dobrej jako�ci, a ponadto szczegól-
nie w zakresie odnowy biologicznej w³¹-
czy³o siê w to ko³o naukowe Akton, któ-
rym opiekuje siê wspomniana pani S³on-
ka. Jak ju¿ powiedzia³em, skoñczy³ siê tak
dla nas sezon rozgrywek i przed nami
przygotowanie do kolejnego, który roz-
pocznie siê we wrze�niu. Na prze³omie
maja i czerwca planujemy rozegranie jesz-
cze zawodów o Puchar Rektora i ta impre-
za bêdzie oficjalnym zakoñczeniem sezo-
nu 2000/2001. W czerwcu i lipcu studenci
odbywaj¹ metodyczne praktyki sportowo-
letnie, we wrze�niu metodyczne praktyki
pedagogiczne w szko³ach, a w sierpniu
musimy rozpocz¹æ ju¿ intensywne trenin-
gi na zgrupowaniach sportowych.

Z przytoczonych tu wyliczeñ wynika,
¿e studenci wakacje maj¹ tylko po czê�ci
w lipcu, to niewiele w stosunku do pozo-
sta³ych studentów. Wchodz¹c w kolejny

nowy sezon mamy jeden g³ówny cel, a jest
nim utrzymanie siê na osi¹gniêtej pozycji.
Trudno dzi� wyrokowaæ jak bêd¹ uk³adaæ
siê losy opolskiego akademickiego zespo-
³u w rozgrywkach pierwszoligowych. Nie
nale¿y on wszak¿e do faworytów, ani te¿
nie jest finansowym potentatem. Praca
klubu opiera siê g³ównie na zaanga¿owa-
niu w³adz naszej Uczelni, spo³eczników i

Mistrzostwa Politechniki
w p³ywaniu

72 zawodniczek i zawodników stanê³o
w szranki w otwartych mistrzostwach Po-
litechniki Opolskiej w p³ywaniu, które od-
by³y siê 26 kwietnia br. W mistrzostwach
uczestniczyli zawodnicy o zró¿nicowanym
poziomie, oprócz tych, którzy p³ywaj¹ tyl-
ko rekreacyjnie wziêli udzia³ s³uchacze
Szko³y Mistrzostwa Sportowego w Racibo-
rzu. Dopisa³a tak¿e publiczno�æ, dzielnie
dopinguj¹ca swoich kolegów. Za najlep-
szych w mistrzostwach uznano Dorotê
Karwatkê i Marcina Wielocha.

Medale zdobyli:
Kobiety:
50 m st. grzbiet.: 1. Sylwia Sakowska,

2 Joanna Wyrostek, 3. Alicja Goniewicz�
50 klas. 1. Magda Nowak, 2. Anna Wró-
blewska, 3. Agnieszka Kijek; 50 dow.: 1.
Dorota Karwatka, 2. J. Wyrostek, 3. Na-
talia Czekaj; 50 mot.: 1. Joanna Nowacka,
2. Magdalena Zuba, 3. Anna Tkaczuk; 100
zm.: 1. J. Nowacka, 2. M. Zuba.

Mê¿czy�ni:
50 grzb.: 1. Marcin Wieloch, 2. Mar-

cin Seredyñski, 3. Artur Gawin; 50 klas.:
1. Piotr Szawio³a, 2. Dariusz Grz¹dkow-
ski, 3. Marcin Haremza; 50 dow.: 1.Piotr
£otecki, 2. Jacek Nowak, 3. Marek Tu-
kiendorf; 50 mot.: 1. Jacek Ptasznik, 2.
M. Wieloch, 3. Rafa³ Cymbalista;
100 zm.: 1. Rafa³ Kryszta³owicz, 2. R.
Cymbalista.

Medale karateków
Reprezentanci AZS Opole w karate z

powodzeniem uczestniczyli w mistrzo-
stwach Polski szkó³ wy¿szych w karate
WKF, które odby³y siê na pocz¹tku maja
we Wroc³awiu.

W kumite indywidualnym kobiet (waga
53 kg) zwyciê¿y³a Ma³gorzata Mucha, a
Ma³gorzata Grzelak (waga 60 kg) zdoby-
³a z³oty medal w swojej kategorii, a br¹zo-
wy w kategorii open.

Najlepiej wypad³ Jacek Ulman, który
w kumite indywidualnym zdoby³ dwa z³o-
te medale � w kat. 80 kg. Oraz w kat.
open. Srebrny medal w wadze ponad 80
kg zdoby³ Piotr Kapa³ka.

Awans koszykarzy
Na pocz¹tku maja w Gliwicach odby³y

siê Akademickie Mistrzostwa Polski Poli-
technik w koszykówce, których gospoda-
rzem by³a Politechnika �l¹ska. W turnieju
wyst¹pi³o 15 zespo³ów ¿eñskich i 17 mê-
skich. Po zaciêtych pojedynkach opolscy
koszykarze zdobyli 5 miejsce, a dru¿yna
pañ, dzielnie walcz¹ca w czasie rozgrywek
awansowa³a do czo³owej ósemki. Oto sk³ad
dru¿yn z Politechniki Opolskiej: £akis,
W³odowski, Lorenc, Plutka, Jankowski,
Weso³owski, Franek, Poprawski, Olbiñski,
Trytek, Czmiel, Michalak. Trenerem ze-
spo³u jest Dariusz Nawarecki oraz ¿eñska:
Bachryj, Soko³owska, W³osek, S³awek,
Barañska, Ka�mierczak, Kijania, Witos,
Szubrycht, Fedynyszyn, Adamska, Nie-
wdana, trenerem jest Tadeusz Kosiñski.

Br¹z dla
Grzegorza Kleszcza

Na mistrzostwach Europy w Trenczy-
nie dobrze spisali siê sztangi�ci z Opola.
Grzegosz Kleszcz, student II roku wycho-
wania fizycznego, uczestnik ostatnich
igrzysk olimpijskich w Sydney w podrzu-
cie wywalczy³ br¹zowy medal, a kolega
klubowy z Budowlanych Opole zosta³ wi-
cemistrzem. Oto wyniki wagi plus 105 kg,
bo w tej kategorii wystêpowa³ nasz sztan-
gista � student:
1. V. Scerbatihs (£otwa) 440 (195 + 245)
2. P. Najdek (Polska) 420 (175 + 245)
3. G. Kleszcz (Polska) 417,5 (185 +

232,5)
Rwanie: 1. Scerbatihs 195, 2. Smorcz-

kow 185, 3. Nazadze 185, 4. Kleszcz 185
Podrzut: 1. Scerbatihs 245, 2. Najdek

245, 3. Kleszcz 232,5

Sportowe sukcesy studentów PO

samych studentów-sportowców, którzy na
pewno w innych klubach osi¹galiby znacz-
ne profity z racji swoich umiejêtno�ci. Zie-
lone barwy maj¹ widaæ jaki� magnes trzy-
maj¹cy ich w³a�nie tu, a poza tym� Prze-
cie¿ w II lidze tak¿e nie byli�my g³ówny-
mi kandydatami do awansu.

� ¯ycz¹c gor¹co dalszych sukcesów
dziêkujê za rozmowê.
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Z kalendarza  rektorów

n W dniu 19 kwietnia 2001 r. prorek-
tor prof. Jerzy Skubis uczestniczy³ w
XIV Sesji Popularnonaukowej organizo-
wanej przez Zespó³ Szkó³ Elektrycznych
im. T. Ko�ciuszki w Opolu. W sesji
uczestniczy³o wielu przedstawicieli �ro-
dowisk zwi¹zanych z opolsk¹ elektro-
technik¹. Uczniowie szko³y przedstawi-
li w trakcie sesji swoje prace dyplomo-
we. Sesja stanowi³a kontynuacjê wielo-
letniej wspó³pracy miêdzy Politechnik¹
Opolsk¹ a Zespo³em Szkó³ Elektrycz-
nych w Opolu.

n W tym samym dniu prorektor J. Sku-
bis uczestniczy³ w posiedzeniu Rady
Wydzia³u Wychowania Fizycznego i Fi-
zjoterapii Politechniki Opolskiej.

n Prorektor ds. studenckich, prof. Grze-
gorz Gasiak przebywa³ w dniach 25-26
kwietnia br. w Olsztynie, gdzie mia³a
miejsce konferencja partnerów projektu
w ramach programu TEMPUS-PHARE
JEP- 13307 nt. komputerowego wspoma-
gania procesu dydaktycznego.

Organizatorem konferencji by³ Uni-
wersytet Warmiñsko � Mazurski w Olsz-
tynie, a partnerami uniwersytety w Pa-
derborn (Niemcy) i Uniwersytet Tech-
niczny w Graz (Austria).

n Prorektor J. Skubis wraz z przedsta-
wicielami APC Metalchem S.A. spotka-
li siê 30 kwietnia br.w Urzêdzie Miasta
w Opolu z prezydentem Miasta Opola
Leszkiem Poganem celem omówienia
mo¿liwo�ci zaspokojenia potrzeb inwe-
stycyjnych Politechniki.

n 8 maja br. rektor prof. P. Wach prze-
wodniczy³ posiedzeniu kolegium rektor-
skiego, do udzia³u w którym zaproszono
dziekanów, dyrektora instytutu i przedsta-
wicieli zwi¹zków zawodowych PO.

n Prorektor Jerzy Skubis uczestniczy³
w dniu 10 maja br. w warsztatach dok-
toranckich organizowanych przez Wy-
dzia³ Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji
w Zakopanem.

n W dniach od 10�12 maja br. rektor
P. Wach na zaproszenie rektora Politech-
niki �l¹skiej przebywa³ na Konferencji

Rektorów Polskich Uczelni Technicz-
nych, która odby³a siê w Gliwicach i w
Szczyrku.

n 11 maja 2001 r. odby³o siê w G³ucho-
³azach Sympozjum Polsko-Czeskie na
temat Fizjoterapia � naukowe i klinicz-
ne aspekty. Organizatorami sympozjum
byli: Szpital Specjalistyczny MSWiA w
G³ucho³azach, Wydzia³ Wychowania Fi-
zycznego i Fizjoterapii Politechniki
Opolskiej, Wydzia³ Wychowania Fizycz-
nego UP w O³omuñcu (Czechy), Sekcja
Rehabilitacji Polskiego Towarzystwa
Kardiologicznego oraz Polskie Towarzy-
stwo Ftyzjopneumonologiczne. Prorek-
tor, prof. Jerzy Skubis by³ przewodni-
cz¹cym Komitetu Naukowego oraz pro-
wadz¹cym jedn¹ z trzech sesji tego sym-
pozjum.

n Prorektor J. Skubis uczestniczy³ w
dniu 14 maja br. w spotkaniu panelo-
wym zorganizowanym przez Wydzia³
Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji w
auli wydzia³u przy ul. Waryñskiego 4
(sala nr 112).w ramach cyklu Ekono-
miczne porachunki. Referentem by³a
prof. dr hab. Lucyna Fr¹ckiewicz z
Akademii Ekonomicznej w Katowicach,
która przedstawi³a referat pt. Przestrzen-
ne zró¿nicowanie kwestii spo³ecznych.

n 14 maja br. w Warszawie mia³o miej-
sce spotkanie cz³onków Komisji Akre-
dytacyjnej Uczelni Technicznych, w któ-
rym Politechnikê Opolsk¹ reprezentowa³
prorektor G. Gasiak

Porz¹dek dzienny spotkania obejmowa³:
� zatwierdzenie wzorów dokumentów

akredytacyjnych,
� sprawy edycji informatora KAUT,
� dodatkowe informacje na temat akre-

dytacji zarówno na stronach www jak
i w pismach ka¿dej uczelni,

� sprawy finansowe.

n Prorektor ds. nauki, Jerzy Skubis
udzieli³ 15 maja br. obszernego wywia-
du dla Radia Opole. Po�wiêcony zosta³
sprawom bie¿¹cym sprawom Uczelni.

n 17 maja br. odby³a siê uroczysto�æ
nadania tytu³ów doktora honoris causa:.
Uniwersytetu Opolskiego prof. dr. hab.
Jaroslavowi Pankovi � wybitnemu ba-
daczowi stosunków polsko-czeskich
oraz dziejów czeskiego parlamentary-
zmu, prezesowi Czeskiego Towarzystwa
Historycznego oraz prof. dr. hab. Woj-
ciechowi Wrzesiñskiemu � wybitnemu
badaczowi dziejów Polski i stosunków
polsko-niemieckich XIX i XX wieku,
prezesowi Polskiego Towarzystwa Histo-
rycznego. W uroczysto�ci uczestniczy³
prorektor ds. studenckich, G. Gasiak.

n 19 maja br. w sali Senatu PO dosz³o
do spotkania maj¹cego na celu nawi¹za-
nie wspó³pracy pomiêdzy Politechnik¹
Opolsk¹ a Zak³adem Urz¹dzeñ przemy-
s³owych w Nysie, Przewodniczy³ mu
prorektor Grzegorz Gasiak. Ze wstêp-
nych ustaleñ wynika, ¿e kierownictwo
ZUP przyjmie studentów PO na prakty-
ki dyplomowe, a kierownicy katedr w
czasie dalszych rozmów ustal¹ program
wspó³pracy naukowo-dydaktycznej. W
spotkaniu wziêli udzia³ tak¿e prodzieka-
ni wydzia³ów oraz przedstawiciele nie-
których katedr.

El¿bieta Czaja, Ewa Przystajko,
Dagmara Suchy

Z KALENDARZA
REKTORÓW
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Maj¹cy ju¿ 10-letni¹ tradycjê Ogól-
nopolski Zjazd Dziekanów Wydzia³ów
Elektrycznych, Wydzia³ów Elektronicz-
nych i Wydzia³ów Informatyki uczelni
pañstwowych z ca³ej Polski na swoj¹ XI
edycjê zago�ci³ do Opola. Odbêdzie siê
on w dniach od 4 do 7 czerwca w obiek-
tach Politechniki Opolskiej oraz w
O�rodku Szkoleniowo-Wypoczynkowym
�OPAWA� w G³ucho³azach. Organizato-
rem Zjazdu jest Wydzia³ Elektrotechni-
ki i Automatyki Politechniki Opolskiej
a Komitet Organizacyjny tworz¹: dzie-
kan WEiA � prof. Ryszard Rojek jako
przewodnicz¹cy oraz: prof. Józef Kê-
dzia � prodziekan ds. nauki, prof. Kry-
styna Macek-Kamiñska � prodziekan
ds. studenckich, dr in¿. Karol Grandek
� prodziekan ds. organizacyjnych, Jo-
lanta Ukarma i mgr Izabela Carewicz.

Poprzedni X Jubileuszowy Zjazd
Dziekanów odby³ siê w ubieg³ym roku
tak¿e w czerwcu w Szczecinie i �wino-
uj�ciu, a jego organizatorem by³ Wydzia³
Elektryczny Politechniki Szczeciñskiej.
Jubileuszowy charakter Zjazdu spowo-
dowa³, ¿e du¿o miejsca po�wiêcono
wspomnieniom i refleksjom z poprzed-
nich spotkañ dziekanów, pocz¹wszy od
I Ogólnopolskiego Spotkania Dzieka-
nów Wydzia³ów Elektrycznych w Gliwi-
cach i Wi�le-Czarnym, od którego
wszystko siê zaczê³o.

Tematyka tegorocznego zjazdu obej-
muje m.in. aktualne problemy dotycz¹-
ce funkcjonowania uczelni technicznych,
a w szczególno�ci wymienionych wy-
dzia³ów w zakresie: dydaktyki, nauki i
organizacyjno- finansowym. Wiele
spraw i problemów, które pojawi³y siê
11 lat temu, nie utraci³o swojej aktual-
no�ci. �rodowisko akademickie, podob-
nie jak w przededniu poprzednich zjaz-
dów, staje znowu przed konieczno�ci¹
wprowadzenia nowych regulacji praw-
nych w zakresie systemów kszta³cenia i
zmian w organizacji dzia³alno�ci wy-
¿szych uczelni technicznych w Polsce.
Czê�æ tych problemów uda³o siê przed-
stawiæ w przygotowywanych materia³ach
zjazdowych. Wyra¿am g³êbokie przeko-
nanie, ¿e zostan¹ one w sposób istotny
rozszerzone i wzbogacone dyskusj¹ pod-
czas Zjazdu. Zgodnie z sugestiami

uczestników X Zjazdu w Szczecinie roz-
szerzono jego formu³ê i zaproszeni zo-
stali równie¿ dziekani wydzia³ów infor-
matyki. Do udzia³u w Zje�dzie trady-
cyjnie zostali zaproszeni przedstawicie-
le Ministerstwa Edukacji Narodowej,
Komitetu Badañ Naukowych, Rady
G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego, Cen-
tralnej Komisji ds. Tytu³u Naukowego i
Stopni Naukowych, Komitetu Elektro-
techniki PAN, Stowarzyszenia Elektry-
ków Polskich SEP, Polskiego Towarzy-
stwa Zastosowañ Elektromagnetyzmu,
Polskiego Towarzystwa Elektrotechniki
Teoretycznej i Stosowanej � PTETiS,
Polskiego Towarzystwa Pomiarów, Au-
tomatyki i Robotyki POLSPAR, redak-
cji miesiêcznika naukowo- techniczne-
go �POMIARY � AUTOMATYKA �
KONTROLA�.

Udzia³ w Zje�dzie zg³osili reprezen-
tanci w³adz 24 wydzia³ów z 20 uczelni,
w tym 9 prorektorów � elektryków,
elektroników i informatyków oraz 22
dziekanów i 39 prodziekanów. Zaawi-
zowali przybycie na Zjazd m.in. go�cie
z Komitetu Badañ Naukowych (prof.
Jan Wêglarz, prof. Jerzy Barzykow-
ski, prof. Jacek Malko, prof. Andrzej
�wierniak), Rady G³ównej Szkolnictwa
Wy¿szego (prof. Wojciech Mitkowski),
Centralnej Komisji ds. Tytu³u Naukowe-
go i Stopni Naukowych (prof. Tadeusz
Kaczorek, prof. Henryk Tunia), dyrek-
tor Agendy Wydawniczej SIMP wydaj¹-
cej m.in. PAK � dr in¿. Tadeusz Usta-
borowicz, prezesi: SEP (prof. Stanis³aw
Bolkowski), PTETiS (prof. Krzysztof
Kluszczyñski), PTZE (prof. Andrzej
Krawczyk) i POLSPAR- u (prof. Tade-
usz Pucha³ka).

Zjazd rozpocznie siê oficjalnie w auli
Politechniki Opolskiej im. prof. Oswal-
da Matei w budynku Wydzia³u Budow-
nictwa w Opolu przy ul. Katowickiej 48
o godz. 1100. W programie przewidywa-
ne jest wyst¹pienie powitalne Jego Ma-
gnificencji Rektora Politechniki Opol-
skiej prof. Piotra Wacha oraz wyst¹pie-
nie Dziekana Wydzia³u Elektrotechniki
i Automatyki prof. Ryszarda Rojka nt.
Dzia³alno�æ Wydzia³u Elektrotechniki i
Automatyki Politechniki Opolskiej w
roku Jubileuszowym 35-lecia. Nastêpnie

uczestnicy zjazdu odwiedz¹ Elektrowniê
Opole S.A. w Brzeziu k/Opola, co jest
istotnym i wa¿nym elementem zjazdu.
Wizyta w tym nowoczesnym zak³adzie
jest wymiernym wyrazem aktywnie i
szeroko prowadzonej wspó³pracy od po-
nad 20 lat Wydzia³u Elektrotechniki i
Automatyki Politechniki Opolskiej z
Elektrowni¹ Opole � liderem Ekologii
2000. Na terenie elektrowni odbêdzie
siê spotkanie z jej dyrekcj¹. Wyra¿am
w tym miejscu serdeczne podziêkowa-
nie Prezesowi Zarz¹du i Dyrektorowi
Naczelnemu Elektrownii Opole S.A.
Józefowi Pêkali za wsparcie organiza-
cyjne i finansowe Zjazdu.

Podjêcie siê organizacji Zjazdu Dzie-
kanów znalaz³o du¿e zrozumienie w�ród
ró¿nych zak³adów przemys³owych i insty-
tucji Opola. Chcia³bym w szczególno�ci
wymieniæ, oprócz wspomnianej Elek-
trowni Opole S.A., pomoc ze strony: Za-
k³adu Energetycznego w Opolu, Po-
wszechnego Zak³adu Ubezpieczeñ S.A.,
Prywatnego Biura Podró¿y SINDBAD w
Opolu, Telekomunikacji Polskiej S.A. �
Obszar Telekomunikacji w Opolu, Ziele-
ni Miejskiej, Towarzystwa Przyjació³ Po-
litechniki Opolskiej. To dziêki pomocy
tych instytucji mo¿na by³o przedsiêwziê-
cie organizacyjne zwi¹zane ze zjazdem
przeprowadziæ. Istotne wsparcie finanso-
we organizatorzy uzyskali od PZU S.A.
Oddzia³u Okrêgowego w Opolu, który
jest naszym partnerem handlowym, ubez-
pieczamy w nim bowiem swoich pracow-
ników, a tak¿e mienie uczelni. Sprawny
transport dla uczestników konferencji
zapewnia Prywatne Biuro Podró¿y SIND-
BAD w Opolu.

Wydane materia³y zjazdowe maj¹
ok³adki o barwach ¿ó³to-niebieskich,
które s¹ znakiem rozpoznawczym mia-
sta Opola. Jak podaj¹ historycy, opolscy
Piastowie uznali za swoje barwy ¿ó³æ
(symbolizuje: moc, w³adzê, dostojeñ-
stwo) i b³êkit (symbolizuje: szlachetne
pochodzenie) prawdopodobnie ju¿ w
XIV wieku. W tej konwencji kolory-
stycznej przedstawione jest równie¿ go-
d³o i herb Opola � ¿ó³te pó³ or³a i pó³
krzy¿a na b³êkitnym tle. Flagi w kolo-
rze ¿ó³to- niebieskim by³y równie¿ sym-
bolem �Balów Rado�ci�, które by³y
urz¹dzane z okazji utrzymania woje-

Zjazd dziekanów na Wydziale Elektrotechniki i Automatyki
XI Ogólnopolski Zjazd Dziekanów Wydzia³ów Elektrycznych, Wydzia³ów Elektroniki
i Wydzia³ów Informatyki w Politechnice Opolskiej.
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wództwa opolskiego, przy wdra¿aniu
reformy administracyjnej kraju.

Drugi dzieñ zjazdu bêdzie mia³ cha-
rakter �ci�le roboczy, zaplanowano bo-
wiem piêæ sesji. W czasie sesji pierw-
szej (przewodnicz¹cy prof. Piotr Wach
� rektor Politechniki Opolskie) z refera-
tami wyst¹pi¹:
- prof. Tadeusz Kaczorek (Centralna

komisja ds. Tytu³u Naukowego i Stop-
ni naukowych): �Dzia³alno�æ Central-
nej Komisji ds. Tytu³u i Stopni Na-
ukowych w bie¿¹cej kadencji.�

- prof. Wojciech Mitkowski (Sekcja
Uczelni Technicznych Rady G³ównej
Szkolnictwa Wy¿szego): �Informacja
o dzia³alno�ci Sekcji Uczelni Tech-
nicznych Rady G³ównej Szkolnictwa
Wy¿szego�.
W sesji drugiej (przewodnicz¹cy prof.

Stanis³aw Bolkowski) wyst¹pi¹ nasi go-
�cie z Czech: dziekan Wydzia³u Elek-
trotechniki i Informatyki Uniwersytetu
w Ostrawie doc. Karel Chmelik i pro-
dziekan ds. nauki i wspó³pracy z zagra-
nic¹ prof. Pawe³ Santarius oraz dzie-
kan podobnego Wydzia³u Uniwersytetu
Technologicznego w Brnie prof. Jan M.
Honzik, którzy bêd¹ dzieliæ siê uwaga-
mi na temat systemu kszta³cenia w kie-
rowanych przez nich wydzia³ach. Kolej-
ne trzy referaty te¿ maj¹ tematykê dy-
daktyczn¹:
- prof. T. Orzechowski (Wydzia³ Elek-

trotechniki, Automatyki, Informatyki i
Elektroniki AGH w Krakowie): �Ela-
styczny system studiów na Wydziale
Elektrotechniki, Automatyki, Informa-
tyki i Elektroniki AGH w Krakowie�.

- dr in¿. Karol Grandek, prof. Józef Kê-
dzia, prof. Krystyna Macek-Kamiñska,
prof. R.Rojek: �System kszta³cenia na
Wydziale Elektrotechniki i Automaty-
ki Politechniki Opolskiej,

- dr in¿. Karol Grandek, prof. Ryszard
Rojek: System dwujêzyczny kszta³ce-
nia na kierunku informatyka na Wy-
dziale Elektrotechniki i Automatyki
Politechniki Opolskiej�
z Wydzia³u Elektrotechniki i Automa-

tyki Politechniki Opolskiej.
Kolejna sesja � trzecia prowadzona bê-

dzie przez prof. Krzysztofa Ku�miñskie-
go i obejmie wyst¹pienie przedstawicieli
Komitetu Badañ Naukowych: prof., Jerzy
Barzykowski, prof. J. Piotr Kazimierkow-
ski, prof. Jacek Malko (KBN zespó³ T10:
Elektrotechniki, Energetyki i Metrologii):
�Komitet Badañ Naukowych-stan, zada-
nia i prognoza�. W dyskusji przewidzia-

ne s¹ wyst¹pienia równie¿ przedstawicie-
li Zespo³u T11 (Elektroniki, Automatyki
i Robotyki, Informatyki i Telekomunika-
cji): prof. Jana Wêglarza i prof. Andrzeja
�wierniaka. Kolejny referat w tej sesji
wyg³osi Przewodnicz¹ca Krajowej Komi-
sji Akredydacyjnej Pani prof. Alicja Koñ-
czakowska nt. Informacja o powo³aniu i
zamierzeniach Komisji Akredydacyjnej
Uczelni Technicznych.

Interesuj¹co zapowiada siê sesja IV
(przewodnicz¹cy prof. Jerzy �wi¹tek),
która bêdzie po�wiêcona problematyce
informatyzacji zarz¹dzania procesem
dydaktycznym i prac¹ dziekanatów.
Przewidziane s¹ do wyg³oszenia nastê-
puj¹ce referaty:
• dr in¿. Ryszard Klempous, dr in¿.

Jan Nikodem System komputerowy
do wspomagania pracy dziekanatu na
przyk³adzie Wydzia³u Elektroniki Po-
litechniki Wroc³awskiej,

• mgr in¿. Bartosz Bêbel System infor-
matyczny SOCRATES wspomagania
pracy dziekanatu na Wydziale Elek-
trycznym Politechniki Poznañskiej.
Kolejne referaty wyg³oszone w tej

samej sesji dotyczyæ bêd¹ warsztatów
doktoranckich:
• prof. Krzysztof Kluszczyñski II Ogól-

nopolskie Warsztaty Doktoranckie
OWD�00 pod patronatem dziekanów
wydzia³ów elektrycznych i wydzia³ów
elektronicznych.
Opolski Kurator O�wiaty mgr S³awo-

mir K³osowaki wyg³osi natomiast refe-

rat zwi¹zany z problematyk¹ Matury
2002.

W czasie Zjazdu przewidziane s¹
równie¿ imprezy towarzysz¹ce, w tym
m.in. ognisko w plenerze oraz wyciecz-
ka turystyczna do Czech w obszar gór
Jesionki.

W ostatnim dniu Zjazdu przewidzia-
no po¿egnaln¹ sesjê, na której w ramach
komunikatów przekazane zostan¹ m.in.
informacje o dzia³alno�ci miesiêcznika
naukowo-technicznego PAK, Stowarzy-
szeñ PTETiS, SEP i POLSPAR. Zosta-
nie na koñcu wybrane miejsce nastêp-
nego Zjazdu w 2002 roku.

Witaj¹c Pañstwa w Opolu � prasta-
rym nadodrzañskim grodzie ¿yczê w
imieniu Komitetu Organizacyjnego
wszystkim uczestnikom konferencji
owocnych obrad, satysfakcjonuj¹cej wy-
miany do�wiadczeñ i mi³ych spotkañ to-
warzyskich. ̄ ywiê nadzieje, ¿e pobyt w
Opolu i na ziemi opolskiej pozwoli Pañ-
stwu przybli¿yæ ten atrakcyjny tury-
stycznie i kulturowo oraz wa¿ny gospo-
darczo region kraju.

Materia³y XI Ogólnopolskiego Zjaz-
du Dziekanów s¹ do nabycia w Ksiêgar-
ni technicznej Jacka Szutenberga przy
ul. Sosnkowskiego 31 w Opolu.

Przewodnicz¹cy Komitetu Organizacyj-
nego XI Zjazdu Dziekanów Wydzia³ów
Elektrycznych, Wydzia³ów Elektroniki

i Wydzia³ów Informatyki
Prof. Ryszard Rojek
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n Wspó³praca ³¹cz¹ca Wydzia³ Wychowa-
nia Fizycznego i Fizjoterapii i Szpital Spe-
cjalistyczny MSWiA w G³ucho³azach oraz
nawi¹zane wcze�niej kontakty z naukowe z
Wydzia³em Kultury Fizycznej Uniwersytetu
w O³omuñcu zaowocowa³y organizacj¹ sym-
pozjum naukowego. Odby³o siê ono 11 maja
br. na terenie szpitala, a jego tematem by³a
Fizjoterapia � naukowe i kliniczne aspekty.

Na program z³o¿y³y siê referaty przygo-
towane przez pracowników naukowych obu
uczelni i specjalistów ze szpitala � gospoda-
rza spotkania. W�ród organizatorów nauko-
wego przedsiêwziêcia nale¿y wymieniæ jesz-
cze Polskie Towarzystwo Fizjoterapii, Sek-
cjê Rehabilitacji Polskiego Towarzystwa Kar-
diologicznego oraz Polskie Towarzystwo Fty-
zjopneumonologiczne.

Na czele komitetu organizacyjnego stali
doc. dr n. med. Jan Szczegielniak, prodzie-
kan WWFiF, oraz prof. MUDr. Oldøich
O�tádal. kierownik Katedry Pulmonologii
Wydzia³u Lekarskiego UP w O³omuñcu.W
komitecie naukowym byli tak¿e prorektor ds.
nauki Politechniki Opolskiej, prof. Jerzy
Skubis, dziekan Wydzia³u Wychowania Fi-
zycznego, prof. Franti�ek Vaverka, a tak¿e

dyrektor Szpitala Specjalistycznego MSWiA
w G³ucho³azach dr Mieczys³aw Walkiewicz
oraz dziekan WWFiF Politechniki Opolskiej,
dr Józej Wojnar.

Organizatorzy sympozjum postawili sobie
za cel m.in. przegl¹d aktualnych kierunków
badañ naukowych w zakresie fizjoterapii w
Czechach i w Polsce, zapoznanie siê z kli-
nicznymi procedurami rehabilitacyjnymi sto-
sowanymi w obu krajach, a tak¿e integracjê
i wymianê do�wiadczeñ w zakresie fizjote-
rapii, pulmonologii i kardiologii w �rodowi-
sku lekarskim w strefie przygranicznej oraz
rozwój wspó³pracy naukowej i dydaktycznej
w zakresie medycyny klinicznej.

Szpital MSWiA w G³ucho³azach dyspo-
nuje bardzo dobrymi warunkami do organi-
zacji tego typu przedsiêwziêæ, a samo sym-
pozjum zgromadzi³o nie tylko pracowników
wspomnianych o�rodków, ale i wielu leka-
rzy z innych szpitali na Opolszczy�nie.

Jak du¿¹ wagê maj¹ takie inicjatywy
�wiadczy choæby fakt obecno�ci na otwarciu
sympozjum przedstawicieli w³adz samorz¹-
dowych wojewódzkich i lokalnych w osobach
przewodnicz¹cego sejmiku samorz¹dowego

Norberta Krajczego, burmistrza G³ucho³az
Jana Szawdylasa, który jest zarazem prze-
wodnicz¹cym Euroregionu Pradziad oraz
burmistrzów miast wspó³pracuj¹cych z G³u-
cho³azami. Obecni byli tak¿e Kost, reprezen-
tuj¹cy Opolsk¹ Kasê Chorych oraz Jacek
¯ebrowski przedstawiciel MSWiA.

Sympozjum podzielone zosta³o na trzy
sesje, w trakcie których autorzy prezentowa-
li swoje referaty. Pierwsz¹ prowadzi³ prof. J.
Skubis, kolejne dr M. Walkiewicz i prof. F.
Vaverka. Przygotowano tak¿e kilkana�cie re-
feratów w formie plakatowej. Referaty wy-
g³aszali autorzy po czesku lub po polsku. Z
my�l¹ o wszystkich uczestnikach sympozjum
wydano materia³y konferencyjne, w których
pomieszczono wyst¹pienia w dwóch wer-
sjach jêzykowych.

Cele jakie postawili przed sob¹ orga-
nizatorzy zosta³y osi¹gniête. �wiadczy o
tym nie tylko o¿ywiona dyskusja jaka to-
warzyszy³a szczególnie ostatniej sesji,
lecz i deklaracje organizacji kolejnych
spotkañ naukowych sk³adane przez przed-
stawicieli strony czeskiej.

kd

Na zaproszenie rektora Piotra Wacha w
sali senatu PO odby³o siê 25 kwietnia br. uro-
czyste spotkanie z bohaterami ostatniego suk-
cesu opolskiego sportu akademickiego, czy-
li mêsk¹ dru¿yn¹ pi³ki siatkowej. Przypo-
mnijmy, w marcu dru¿yna AZS Opole po
zwyciêskim meczu z zawodnikami z Andry-
chowa wywalczy³a, po raz pierwszy w histo-
rii, awans do I ligi.

Zawodnikom towarzyszy³ trener Pawe³
Czerepok i prodziekan Wydzia³u Wychowa-
nia Fizycznego i Fizjoterapii w jednej osobie,
a tak¿e kierownik sekcji siatkówki Janusz
¯ak i Bogdan Matuszewicz, wieloletni dzia-
³acz sportowy oraz Leszek Szlachta sponsor
wspieraj¹cy przedsiêwziêcia sportowe. Wraz
z rektorem pogratulowaæ sukcesu przybyli pro-
rektor Jerzy Skubis, dziekan WWFiF Józef
Wojnar, kwestor Barbara Hetmañska i dy-
rektor administracyjny Leon Prucnal.

� Po raz pierwszy w historii Uczelni zda-
rza siê okoliczno�æ taka jak dzisiejsza � roz-
pocz¹³ spotkanie rektor Wach, � a waszemu
osi¹gniêciu towarzyszy ogromne uznanie
moje i ca³ego �rodowiska � podkre�li³.

Po wyst¹pieniu rektora, w którym gratu-
lowa³ m³odym ludziom osi¹gniêtego sukce-
su i podzieli³ siê swoimi refleksjami na te-
mat w³asnych sportowych do�wiadczeñ ca³ej
czternastoosobowej dru¿ynie wrêczono dy-
plomy uznania i nagrody pieniê¿ne. Jest to
jeden z nielicznych dokumentów, na którym
swoje podpisy z³o¿yli wszyscy rektorzy � do-
da³ P. Wach. Nagrod¹ rektora wyró¿niony

zosta³ tak¿e trener zespo³u Pawe³ Czerepok,
który w imieniu swoich podopiecznych po-
dziêkowa³ w³adzom za s³owa uznania i zade-
klarowa³ dalsz¹ wolê walki o kolejne tytu³y.

� Zawsze podkre�lam, ¿e pierwszoplano-
wym zadaniem ka¿dego studenta jest nauka,
a dopiero potem sport kwalifikowany �
stwierdzi³ wyra�nie zadowolony ze swoich
podopiecznych trener. Zapewni³ tak¿e, ¿e
nadal godnie reprezentowaæ bêd¹ swoj¹ ma-
cierzyst¹ uczelniê.

Prorektor Jerzy Skubis, który jak sam
stwierdzi³ wielokrotnie obserwowa³ wystêpy
dru¿yny, zwróci³ uwagê na ogromnie pozy-
tywne emocje, których doznaj¹ kibice dru-

¿yny. Doceni³ tak¿e wk³ad pracy stale wno-
szony przez zawodników, gdy¿ �ledzi³ ich
ciê¿k¹ drogê do sukcesu. Wej�cie do I ligi
akademickiego zespo³u nazwa³ prorektor jed-
nym z kilku marzeñ z pozoru niemo¿liwych
do zrealizowania. Nie sk¹pi³ równie¿ spor-
towcom gratulacji i s³ów uznania.

Spotkanie przy kawie i ciastkach up³ywa-
j¹ce w mi³ej atmosferze zakoñczy³o zbioro-
we zdjêcie, które prezentujemy na ok³adce.
Ostatnie s³owo nale¿a³o jednak do trenera,
który ¿egnaj¹c zawodników przypomnia³ o
terminach kolejnych treningów i zajêæ.

kd

Gratulacje od JM Rektora
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Sprawy nauki

W dniu 8 listopada 1999 roku zosta³ wys³any do Komisji
Europejskiej pierwszy Kontrakt Uczelniany Politechniki Opol-
skiej, opracowany w ramach programu SOCRATES/ERA-
SMUS na rok akademicki 2000/2001.

Kontrakt, obejmuj¹cy okres od 1.07.2000 do 30.06 2001
roku, zawiera trzy spo�ród dziesiêciu aktywno�ci (ca³kowite
zakoñczenie Kontraktu nast¹pi do 30.09.2001):
� SM � wymiana studentów, planowano wyjazdy dla 39 stu-

dentów � ogó³em 228 studentomiesiêcy;
� TS � krótkoterminowe wyjazdy kadry dydaktycznej, pla-

nowano 17 wyjazdów;
� ECTS � wprowadzenie europejskiego systemu transferu

punktów kredytowych.
Wizyty przygotowawcze, sygnowane w dokumentacji Pro-

gramu �PV� mog¹ byæ realizowane na zasadzie 10-procento-
wego odpisu od ca³o�ci grantu Akcji 1.

Do pierwszego kontraktu podpisano 8 umów dwustron-
nych z uczelniami: we Francji, w Niemczech, Wielkiej Bry-
tanii oraz we W³oszech.

Przypomnijmy, i¿ w swej strukturze podstawowej ERA-
SMUS sk³ada siê z dwóch czê�ci:

Akcja 1 � Wspieranie uczelni w promowaniu europejskie-
go wymiaru kszta³cenia � z tego tytu³u Politechnika Opolska
uzyska³a grant w wysoko�ci 10.520 EUR.

Akcja 2 � Stypendia wyjazdowe dla studentów � SM pokry-
waj¹ce czê�æ kosztów okresu studiów odbywanych za granic¹,
który zostanie uznany przez uczel-
niê macierzyst¹. Stypendia na wy-
jazdy kadry dydaktycznej � TS.

Pocz¹tkowa kwota subwencji
zatwierdzona w Kontrakcie
Uczelnianym na indywidualne
wyjazdy studentów, a wynosz¹ca
36.480 EUR, zosta³a w trakcie
realizacji programu podwy¿szo-
na przez Agencjê Krajow¹ do
kwoty 39.216 EUR. Dziêki pod-
wy¿szonej kwocie bazowej sub-
wencji � �rednie stypendium
przeliczeniowe wynosi 172 EUR.
Rzeczywista kwota stypendium
wyp³acana studentom wynosi
272 EUR (do krajów o limicie
300 EUR) oraz 294.50 EUR (do
Wielkiej Brytanii � limit 330
EUR). Podzia³u pieniêdzy doko-
nano po korekcie liczby wyjaz-
dów studentów za granicê oraz
przyjêciu zasady o skróceniu cza-
su pobytu w uczelni partnerskiej.

Ogólna kwota subwencji na re-
alizacjê wyjazdów kadry dydak-
tycznej wynosi 3.774 EUR. Ze
wzglêdów finansowych zmniej-
szy³a siê liczba osób wyje¿d¿aj¹-
cych na 1-tygodniowe wyk³ady

do uczelni partnerskich. Wydzia³y: Budownictwa, Elektro-
techniki i Automatyki oraz Wydzia³ Zarz¹dzania i In¿ynierii
Produkcji realizuj¹ po dwa wyjazdy. Kwota stypendium z puli
Kontraktu Uczelnianego dla nauczyciela wynosi 500 EUR,
plus 1500 z³ ze �rodków w³asnych.

W bie¿¹cym roku akademickim 26 studentów Politechniki
Opolskiej bierze udzia³ w programie. Na studia jedno- lub
dwusemestralne do uczelni partnerskich wyjecha³y 24 osoby,
a 2 osoby wyje¿d¿aj¹ w czerwcu br. W tabeli poni¿ej pe³na
lista uczestników programu.

Wnioski

Mimo pocz¹tkowych trudno�ci mieszkaniowych (w Rzy-
mie) oraz stosunkowo wysokich kosztów utrzymania w pañ-
stwach naszych uczelni partnerskich, studenci ju¿ w pierw-
szym okresie pobytu wyra¿ali swe zadowolenie z wyboru
uczelni. Aspekt akademicki zosta³ przez studentów oceniony
pozytywnie, a powracaj¹cy po semestralnych studiach zdoby-
li odpowiedni¹ liczbê punktów ECTS i otrzymali dobre i bar-
dzo dobre oceny.

W wyjazdach do uczelni partnerskich powinni braæ udzia³
studenci, odznaczaj¹cy siê co najmniej �rednio zaawansowa-
n¹ znajomo�ci¹ jêzyka obcego. Certyfikat znajomo�ci jêzyka
na poziomie zaawansowanym jest standardem w pañstwach
UE (wiele uniwersytetów stawia tu wymogi formalne).
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Semestr 
przebywania 
]D�JUDQLF� 

$JQLHV]ND�6W
SLH� WB – IV r. 8QLY��5RPD�7UH��:áRFK\� I i II 
Magdalena UrbD�VND WZiIP – IV r. 8QLY��5RPD�7UH��:áRFK\� I 
Aleksandra Witczak WZiIP – IV r. 8QLY��5RPD�7UH��:áRFK\� I 
Klaudia Gajda WZiIP – IV r. FHT Stuttgart (Niemcy) I i II 
6áDZRPLU�)Rá\�VNL WB – IV r. FHT Stuttgart (Niemcy) I 
Aurelia Jucha WB – IV r. FHT Stuttgart (Niemcy) I i II 
Arkadiusz Oman WEiA – IV r. FHT Stuttgart (Niemcy) I 
-DQXV]�%áR�VNL WEiA – II r. FH Koblenz (Niemcy) I i II 
Krystyna Mika WEiA – II r. FH Koblenz (Niemcy) I 
Aleksandra Duda WZiIP – IV r. 8QLY��5RPD�7UH��:áRFK\� II 
Wojciech Skubis WZiIP – IV r. Inverness College (Szkocja) II 
Wojciech Stankiewicz WZiIP – IV r. Inverness College (Szkocja) II 
Piotr Kowalski WZiIP – IV r. Inverness College (Szkocja) II 
Beata Proszkowiec WZiIP – III r. IUT Univ. Paris 13 (Francja) II 
/LOLDQD�3
NDOD WZiIP – III r. IUT Univ. Paris 13 (Francja) II 
Agnieszka Momro WZiIP – IV r. IUT Univ. Paris 13 (Francja) II 
3DZHá�.XNXáND WZiIP – III r. IUT Univ. Paris 13 (Francja) II 
Anna Olewicz WZiIP – IV r. FH Koblenz (Niemcy) II 
0DáJRU]DWD�2VWURwska WZiIP – IV r. FH Koblenz (Niemcy) II 
àXNDV]�']LHU*DQRZVNL WEiA – IV r. FH Stuttgart (Niemcy) II 
Roman Dyga WM – dok. Univ. Hannover (Niemcy) II 
0DáJRU]DWD�=DNU]HZVND WM – dok. Univ. Hannover (Niemcy) II 
Piotr Helman WM – IV r. FH Schweinfurt (Niemcy) II 
$GULDQ�àRZicki WM – IV r. FH Schweinfurt (Niemcy) II 
Barbara Pendyk WM – dok. Univ. Hannover (Niemcy) II 
'DQLHO�=DM�F WM – dok. Univ. Hannover (Niemcy) II 

Socrates/Erasmus � podsumowanie Kontraktu Uczelnianego 2000/2001



12 Politechnika Opolska

Sprawy nauki

W dniach od 22 do 28 kwietnia przebywa³em z wizyt¹ w
Fachhochschule Koblenz (politechnika w Koblencji), na Wy-
dziale Elektrotechniki i Informatyki w ramach europejskiego
programu Socrates/Erasmus. Wyjazd poprzedzony zosta³ na-
wi¹zaniem kontaktów z profesorami zaprzyja�nionej ju¿ z
nami uczelni. Po krótkiej wymianie listów wysy³anych pocz-
t¹ elektroniczn¹ ustalony zosta³ szczegó³owy program moje-
go pobytu za granic¹. Zaproponowano mi piêæ dziewiêædzie-
siêciominutowych wyk³adów. Sze�æ godzin z podstaw elek-
trotechniki na drugim semestrze studiów podstawowych i czte-
ry godziny z materia³oznawstwa i uk³adów elektrycznych na
czwartym semestrze studiów zasadniczych.

Ju¿ na d³ugo przed wyjazdem zna³em godziny rozpoczêcia
i zakoñczenia zajêæ oraz numery sal, w których mia³y siê
odbywaæ. Niemieccy koledzy przys³ali mi równie¿ szczegó-
³owy rozk³ad materia³u, a dodatkowe informacje mog³em zna-
le�æ w Internecie.

Po szesnastu godzinach podró¿y dotar³em na miejsce w
niedzielê po po³udniu. Na dworcu oczekiwa³ na mnie prof.
Joachim Aurich, który bez zbêdnych ceremonii zawióz³ mnie
na uczelniê i pokaza³ mój nowy �warsztat pracy�.

Pierwszy wyk³ad mia³em poprowadziæ ju¿ w poniedzia³ek
o godz. ósmej piêtna�cie. Zasypia³em z pewnym niepoko-
jem, zwi¹zanym z tym, czy aby na pewno sobie poradzê.
Poniedzia³kowy poranek przywita³ mnie w Koblencji piêkn¹,
s³oneczn¹, a wiêc prawdziwie wiosenn¹ pogod¹ i nastroi³ tak
optymistycznie, ¿e nie odczuwa³em ju¿ ¿adnej tremy. Spo-
�ród wielu �rodków przekazu wybra³em technikê, przy po-
mocy której pracujê na co dzieñ, czyli kredê i tablicê. Chcia³-
bym w tym miejscu podkre�liæ, ¿e wiêkszo�æ wyk³adów od-
bywa siê tam przy u¿yciu nowoczesnych �rodków audiowizu-
alnych. Wydaje mi siê jednak, ¿e trafi³em w dziesi¹tkê, gdy¿
stopniowe odkrywanie tajników elektrotechnicznej wiedzy ma
du¿e zalety. Szybko zaakceptowali go te¿ studenci, którzy
¿ywio³owo uczestniczyli w wyk³adach. Po przedstawieniu
ka¿dej partii materia³u zawsze pada³y jakie� pytania. Mój
pierwszy dzieñ pracy zakoñczy³ ponownie dwugodzinny wy-
k³ad dla studentów.

Poniewa¿ podstawy elektrotechniki na drugim semestrze
zajmuj¹ sze�æ godzin wyk³adowych, a nie prowadzi siê rów-
nolegle do nich æwiczeñ (rolê tê spe³niaj¹, polecane przez
wyk³adowców, zadania do samodzielnego rozwi¹zania) to

zdarzy³o mi siê, ¿e przychodzili do mnie studenci z pro�b¹ o
pomoc przy rozwi¹zaniu trudniejszego problemu.

We wtorek przewidziane by³o tylko dziewiêædziesi¹t minut
zajêæ w godzinach porannych. Mia³em wiêc czas, aby podzi-
wiaæ uroki i piêkno zabytków Koblencji. Do �rodowego po-
po³udnia zd¹¿y³em wykonaæ zaplanowane dla mnie pensum
dydaktyczne. Czwartek by³ dniem wycieczki do Hanoweru,
której celem by³o zwiedzanie organizowanych tam co roku
targów technicznych. Podczas podró¿y na targi zapropono-
wano mi wyg³oszenie jeszcze jednego wyk³adu, tematykê któ-
rego mia³em wybraæ sam. W pi¹tek wyg³osi³em wiêc wy-
k³ad-referat na temat zastosowania twierdzeñ Thevenina i
Nortona w obwodach ze �ród³ami sterowanymi. Przyk³adami
takich �róde³ by³y elementy elektroniczne, takie jak tranzy-
story polowe i wzmacniacze operacyjne lub elementy elek-
tromaszynowe z uwzglêdnieniem pr¹dnic pr¹du sta³ego. Po
wyk³adzie w programie pozosta³ ju¿ tylko po¿egnalny obiad.
Popo³udnie przeznaczy³em na spacer po Koblencji, po³¹czo-
ny z drobnymi zakupami. By³o mi trochê ¿al gdy w sobotnie
przedpo³udnie nadesz³a pora powrotu.

W politechnice w Koblencji studiuje obecnie trójka Pola-
ków, w tym dwoje z naszej uczelni. S¹ to studenci, wywo-
dz¹cy siê z grupy dwujêzycznej prowadzonej na informatyce.
Przyznaj¹, ¿e z warunków studiów i z samego faktu przeby-
wania za granic¹ s¹ bardzo zadowoleni.

Andrzej Przytulski

Pierwsze wyk³ady w ramach programu Socrates/Erasmus

Ze wzglêdu na system przygotowania jêzykowego (Uniwer-
sytet Roma Tre) lub trymestralny system kszta³cenia (Inwerness
College) � przed podjêciem studiów nale¿y starannie planowaæ
program oraz termin ich rozpoczêcia. Przyjazd w semestrze
letnim mo¿e powodowaæ pewne k³opoty z przyst¹pieniem do
kursu jêzykowego i kontynuowaniem planowanych zajêæ.

Koszty utrzymania w pañstwach UE, z jednej strony oraz
wysoko�æ stypendium Erasmusa � z drugiej, sk³aniaj¹ do
przekonania, i¿ niezbêdnym jest zapewnienie sobie dofinan-
sowania ze �rodków w³asnych studenta (lub innych �róde³)
ok. 1000 z³ miesiêcznie.

Je�li uczelnia nie zapewnia zakwaterowania w domu stu-
denta, to przed wyjazdem nale¿y precyzyjnie ustaliæ ofero-
wane warunki mieszkaniowe lub zapewniæ sobie 2�3 dniowe
zakwaterowanie tymczasowe (Rzym).

Wysoko�æ stypendium Erasmusa zale¿y od tzw. kwoty
przeliczeniowej (bazowej) �redniego miesiêcznego stypen-
dium, przekazywanej rok rocznie przez Komisjê Europejsk¹.

Janusz Fijak
Koordynator Programu
SOCRATES/ERASMUS
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Wie�ci z wydzia³ów

Wydzia³ Budownictwa
Sukces studentów mostowców

Dnia 20 listopada 2000 roku Zarz¹d Dróg i Komunikacji
(ZDiK) we Wroc³awiu og³osi³ konkurs na projekt koncepcyj-
ny budowy trzech k³adek dla pieszych jako obiektów mosto-
wych w obrêbie obszaru Ostrów Tumski�Wyspy�Ogród Bo-
taniczny we Wroc³awiu�. W przedsiêwziêciu tym wzi¹³ udzia³
Zak³ad Konstrukcji Mostowych Wydzia³u Budownictwa Poli-
techniki Opolskiej wraz z kilkoma studentami V roku spe-
cjalno�ci in¿ynieria mostowa oraz doktorantami z Politechni-
ki Wroc³awskiej i Opolskiej i trzema architektami z pracowni
projektowej �Isba� z Wroc³awia.

Konkurs zorganizowano jako otwarty, jednoetapowy zgod-
nie z Rozporz¹dzeniem Rady Ministrów z dnia 5 sierpnia
1997 roku w sprawie okre�lania zakresu twórczych prac pro-
jektowych i trybu przeprowadzania konkursu na te prace (DzU
z dnia 26 sierpnia 1997 roku poz. 619). W konkursie mog³y
uczestniczyæ wszystkie osoby fizyczne, osoby prawne, jed-
nostki organizacyjne nie posiadaj¹ce osobowo�ci prawnej, a
tak¿e zespo³y autorskie tworzone przez te podmioty. Uczest-
nicy musieli posiadaæ odpowiednie kwalifikacje i polskie
uprawnienia do projektowania mostów oraz wykazaæ siê wy-
konaniem minimum trzech projektów na budowê, przebudo-
wê lub remont obiektów mostowych. Mieli siê oni równie¿
zobowi¹zaæ do podpisania umowy na wykonanie dokumenta-
cji projektowej, któr¹ nale¿y wykonaæ do 31 lipca 2001 roku.

Celem konkursu by³o uzyskanie atrakcyjnych pod wzglê-
dem architektonicznym, konstrukcyjnym i eksploatacyjnym
projektów koncepcyjnych obiektów, które uwzglêdnia³y cha-
rakter, funkcjê wysp i zabytkowy charakter tej czê�ci miasta
zapisany w miejscowym planie zagospodarowania przestrzen-
nego. Mostki te maj¹ stanowiæ nowe po³¹czenie Wyspy S³o-
dowej z Bielarsk¹, Piaskow¹ i z bulwarem nad Odr¹ w okoli-
cy mostu Uniwersyteckiego.

W zakres rzeczowy opracowania konkursowego wesz³y
nastêpuj¹ce pozycje:
1. Czê�æ opisowa

a) opis techniczny,
b) koszt realizacji w cenach na IV kwarta³ 2000 roku,
c) koszt rycza³towy opracowania dokumentacji projekto-

wej,
d) wstêpna instrukcja eksploatacji,
e) �redni roczny koszt eksploatacji obiektu.

2. Czê�æ rysunkowa
a) rysunki perspektywiczne, w tym jeden obowi¹zkowo z

mostu Uniwersyteckiego wraz z kolorystyk¹ k³adki,
b) widok z boku, przekrój pod³u¿ny widok z góry, uk³ad

warstw i rusztu, przekroje poprzeczne,
c) wizualizacja architektoniczna.
Termin oddania projektów wyznaczono na 5 lutego 2001

roku. Ocenê prac konkursowych dokona³ S¹d Konkursowy
powo³any przez ZDiK we Wroc³awiu. Sk³ad sêdziowski pod-
czas wyboru najlepszych prac kierowa³ siê nastêpuj¹cymi kry-
teriami i odpowiadaj¹cymi im wagami:
1. Walory architektoniczno-estetyczne obiektu � 60%.
2. Koszt realizacji � 20%.
3. Warunki i koszt eksploatacji � 10%.
4. Koszt opracowania dokumentacji projektowej � 10%.

Autorom najlepszych prac konkursu spe³niaj¹cych warun-
ki specyfikacji S¹d przyzna³ nagrody i wyró¿nienia.

Podczas procesu projektowania przez studentów powsta³o
kilkana�cie koncepcji przepraw mostowych, które by³y nie-
ustannie modyfikowane w celu uzyskania najlepszych, osta-
tecznych rozwi¹zañ. W ostatniej fazie prac spo�ród nich wy-
³oniono dziewiêæ najlepszych rozwi¹zañ. W zwi¹zku z tym
zdecydowali�my siê na stworzenie trzech zespo³ów, aby nie
odrzucaæ pozosta³ych sze�ciu równie interesuj¹cych oraz cie-
kawych wizualnie obiektów mostowych. Cz³onkami zespo-
³ów byli studenci:

Zespó³ nr 1 w sk³adzie: Damian Bêben, Rados³aw Ma-
kowski, Remigiusz Widera, Dawid Wo� (doktoranci i stu-
denci PO) opracowa³ nastêpuj¹ce koncepcje:
1. K³adka S³odowa � zaprojektowana zosta³a jako dwa wza-

jemnie przenikaj¹ce siê ³uki z podwieszonym pomostem
pow³okowym, wzmocnionym ¿eberkami z p³askowników.
Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi 53,00 m, a szero-
ko�æ u¿ytkowa pomostu 3,50 m.

2. K³adka Piaskowa � o d�wigarze g³ównym w postaci po-
w³oki. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi 43,00 m, a
szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.

3. K³adka Bielarska � nawi¹zuj¹ca kszta³tem do k³adki S³o-
dowej z pylonem w kszta³cie po³ówki ³uku i takim samym
pomostem. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi 27,30
m, a szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.
Zespó³ nr 2 w sk³adzie: Piotr Krawiec, Bartosz Ró¿ycki

(studenci IV i V roku), Jaros³aw Zabawa opracowa³ nastê-
puj¹ce koncepcje:
1. K³adka S³odowa � o nietypowej konstrukcji z dwoma prze-

gubowo zamocowanymi pylonami i wisz¹cym pomostem o
konstrukcji w postaci aerodynamicznej pow³oki, wzmoc-
nionej ¿eberkami z p³askowników. Rozpiêto�æ teoretyczna
przês³a wynosi 47,60 m, a szeroko�æ u¿ytkowa pomostu
3,50 m.

2. K³adka Piaskowa � zaprojektowana zosta³a jako ustrój bel-
kowo-ciêgnowy z rurowymi d�wigarami podwieszonymi do
ukrytego w porêczy ciêgna. Pomost w postaci p³yty orto-
tropowej z ¿eberkami zamkniêtymi o kszta³cie po³ówek
rury. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi 43,00 m, a
szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.

3. K³adka Bielarska � rozwi¹zana podobnie jak k³adka S³o-
dowa z tym, ¿e konstrukcja no�na sk³ada siê z jednego py-
lonu. Kabel za� zamocowany zosta³ z drugiej strony w przy-
czó³ku. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi 25,30 m, a
szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.
Zespó³ nr 3 w sk³adzie: Daniel Ka³uziñski, Jerzy M.

£uszczki, Zbigniew Matys, Arkadiusz Mordak (doktorant)
opracowa³ nastêpuj¹ce koncepcje:
1. K³adka S³odowa � zaproponowano rozwi¹zanie w postaci

ustroju wantowego, z jednym pylonem w postaci odwróco-
nego Y. Podwieszono do niego pomost dwud�wigarowy z
p³yt¹ ortotropow¹. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a wynosi
50,00 m, a szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 3,50 m.

2. K³adka Piaskowa � o konstrukcji no�nej w postaci kratow-
nicy przestrzennej o kszta³cie trójk¹ta równobocznego w
przekroju poprzecznym. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a
wynosi 44,00 m, a szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.

3. K³adka Bielarska � przewidziana podobnie jak k³adka Pia-
skowa. Z jednej strony zamiast porêczy zaproponowano na
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ca³ej d³ugo�ci obiektu ³awkê. Rozpiêto�æ teoretyczna przês³a
wynosi 26,00 m, a szeroko�æ u¿ytkowa pomostu 2,25 m.
Opiekunami zespo³ów autorskich byli Zbigniew Mañko,

Beata Stankiewicz, Przemys³aw Jakiel.
Proces dochodzenia do ostatecznego rozwi¹zania by³ bar-

dzo z³o¿ony, wiêc wymaga³ on od studentów du¿ego zaanga-
¿owania i pracy. W trakcie pracy zapoznawali siê oni z ró¿ny-
mi rozwi¹zaniami konstrukcyjnymi polskimi jak i zagranicz-

nymi. Musieli dostosowaæ siê równie¿ do wytycznych ZDiK,
Wydzia³u Architektury Budownictwa i Gospodarki Przestrzen-
nej Urzêdu Miasta, Konserwatora Zabytków oraz najnowo-
cze�niejszych rozwi¹zañ projektowych obowi¹zuj¹cych w
�wiatowym mostownictwie. Kilkakrotnie nale¿a³o równie¿
dokonaæ wizji lokalnej wysp i terenów, przedyskutowania za-
³o¿eñ w terenie oraz wykonania serii zdjêæ pejza¿owych do
dokumentacji. W trakcie wielokrotnych dyskusji nastêpowa³y
czêste zmiany istotnych elementów proponowanych rozwi¹-
zañ. Wi¹za³o siê to z nieustannymi modyfikacjami istniej¹-
cych rysunków, obliczeñ i opisów. Po doj�ciu do wspólnego
konsensu, a mianowicie pogodzeniu wizji architektów z po-
prawnym rozwi¹zaniem i zaprojektowaniem konstrukcji pod
wzglêdem in¿ynierskim, przyst¹piono do dopracowywania
konstrukcji k³adek. Ostatnim krokiem naszych prac konkur-
sowych by³o sformu³owanie koñcowej formy koncepcji, tzn.
narzucenie kolorów, wykonanie rysunków perspektywicznych
oraz wizualizacji architektonicznej.

Ogó³em w konkursie startowa³o 17 renomowanych zespo-
³ów z ca³ej Polski, wiêc rywalizacja by³a niezwykle zaciêta.
Po burzliwych obradach s¹du konkursowego trwaj¹cych pra-
wie sze�æ tygodni wy³oniono finalistów. Prace zaprezentowa-
no szerokiej publiczno�ci na wystawie zorganizowanej w
Muzeum Architektury w obecno�ci Prezydenta Miasta Wro-
c³awia Bogdana Zdrojewskiego. W tak trudnej konkurencji,
zespo³y politechniczne zdoby³y dwie I nagrody (które prze-
znaczone s¹ do realizacji) i trzy I wyró¿nienia, na ³¹czn¹ licz-

Na ilustracjach: projekty wyró¿nione w konkursie
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bê dziewiêciu nagród. Nale¿y dodaæ, ¿e w dalszych pracach
projektowych studenci bêd¹ kontynuowaæ swoj¹ karierê pro-
jektow¹ (do koñca lipca br.). Nale¿y s¹dziæ, ¿e zdopinguje
ich to do twórczej pracy, a jednocze�nie zachêci innych stu-
dentów do udzia³u w pracach rozszerzaj¹cych zakres studiów,
i do zg³êbiania praktycznej wiedzy mostowej.

Udzia³ w konkursie by³ niezwykle edukacyjnym, poucza-
j¹cym i interesuj¹cym, a tak¿e szalenie stresuj¹cym przedsiê-
wziêciem. Na uwagê zas³uguje fakt, i¿ nast¹pi³o to w nie-
zwykle trudnym okresie dla studentów to jest w czasie sesji
egzaminacyjnej. Pozwoli³ on im na wypróbowanie swoich
mo¿liwo�ci projektowych i inwencji twórczej, zapoznanie siê
jeszcze bli¿ej z rzemios³em mostowym, sprawdzenie siê jako
przysz³ych in¿ynierów w pracy zespo³owej w pracowni pro-
jektowej, czy te¿ w przedsiêbiorstwach wykonawczych. Jed-
nocze�nie praca ta pozwoli³a na lepsze zintegrowanie pracow-
ników naukowo-dydaktycznych ze studentami.

Symbolicznego otwarcia wystawy prac konkursowych i re-
miniscencji, zrealizowanych przez grupy zwi¹zane z Zak³a-
dem Konstrukcji Mostowych, dokona³ dziekan Wydzia³u Bu-
downictwa prof. Tadeusz Chmielewski podczas inauguracji
I Sympozjum �Diagnostyka i Badania Mostów�, które odby-
³o siê w dniach 4�6 kwietnia 2001 roku w auli wydzia³u przy
ul. Katowickiej 48 w Opolu.

Zbigniew Mañko

n Mgr in¿. Marian Byrski, asystent w Zak³adzie Geotech-
niki i Geodezji WB otrzyma³ miêdzynarodowy certyfikat geo-
technika. Dokument ten wydany jest  przez Polski Komitet

Geotechniki stowarzyszony w  Miêdzynarodowym Towarzy-
stwie Mechaniki Gruntów i Geotechniki In¿ynierskiej. Cer-
tyfikat daj¹cy miêdzynarodowe uprawnienia otrzymaæ mo¿na
po przeprowadzeniu procedury weryfikacyjnej badaj¹cej do-
robek i kwalifikacje specjalisty. Warto dodaæ, ¿e jest pierw-
szy  certyfikat geotechnika na Opolszczy�nie. Gratulujemy.

Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki
Opolska inicjatywa

Z inicjatywy Centralnej Komisji Szkolnictwa Elektryczne-
go Stowarzyszenia Elektryków Polskich w dniu 16 lutego 2001
roku zorganizowano na Wydziale Elektrotechniki i Automa-
tyki Politechniki Opolskiej spotkanie w³adz dziekañskich z
dyrektorami zespo³ów �rednich szkó³ technicznych Opolsz-
czyzny.

By³o to ju¿ drugie takie spotkanie. Pierwsze odby³o siê 12
grudnia 2000 roku. Na spotkaniu tym przedstawiono propo-
zycjê Wydzia³u EiA Politechniki Opolskiej, któr¹ nazwano
inicjatyw¹ opolsk¹, dotycz¹c¹ pomocy wydzia³u we wdra¿a-
niu reformy o�wiaty w szko³ach �rednich o kierunku elek-
trycznym lub zbli¿onym.

Organizatorami spotkañ byli prof. Ryszard Rojek � dzie-
kan Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki Politechniki Opol-
skiej i prof. Jerzy Hickiewicz � wiceprzewodnicz¹cy Cen-
tralnej Komisji Szkolnictwa Elektrycznego Stowarzyszenia
Elektryków Polskich.

Na spotkaniu obecni byli tak¿e: przewodnicz¹cy Central-
nej Komisji Szkolnictwa Elektrycznego SEP Zbigniew Lub-
czyñski, prezes Oddzia³u Opolskiego SEP Marian Kraus,
opolski kurator o�wiaty S³awomir K³osowski, dziekani: Ry-
szard Rojek, Krystyna Macek-Kamiñska, Karol Grandek,
Józef Kêdzia, prezes Ko³a SEP przy Politechnice Opolskiej
Ryszard Beniak, dyrektorzy i nauczyciele szkó³ �rednich:
W³adys³aw Opoka (ZSE Opole), Piotr Kotarski (ZS Kale-
ty), Wies³aw Kêdzierski (ZSZ nr 1 Strzelce Opolskie), An-
drzej Barczuk (ZSZ nr 1 Strzelce Opolskie), Stanis³aw Resz-
ka (ZSZ nr 1 Brzeg), Bogus³aw Januszko (ZSM Opole),
Gra¿yna Jarosz-Sztuka (ZSZ Elektrowni �Blachownia�),
Grzegorz Ku� (ZSZ Elektrowni �Blachownia� Kêdzierzyn-
Ko�le) i Tomasz Lupa (ZSZ Olesno).

Porz¹dek spotkania obejmowa³:
� Wyk³ad prof. Roberta Rauziñskiego pt. �Rynek pracy ab-

solwentów szkó³ �rednich � szanse i zagro¿enia�.
� Informacjê dra Ryszarda Beniaka � dotycz¹c¹ organizacji

konkursu na najlepszy dydaktyczny i u¿ytkowy program
komputerowy.

� Informacjê prof. Ryszarda Rojka � dotycz¹c¹ XI Opolskich
Dni Elektryki 2001 oraz przedstawionej na nich oferty edu-
kacyjnej wydzia³u

� Informacjê dra Zbigniewa Lubczyñskiego � dotycz¹c¹ kon-
ferencji �Edukacja zawodowa elektryków u progu nowego
wieku�.
Po wyk³adzie prof. Roberta Rauziñskiego wywi¹za³a siê

interesuj¹ca dyskusja, a poruszane zagadnienia dotyczy³y:
wyboru zawodu przez m³odzie¿, wystêpowanie nadwy¿ki osób
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wykszta³conych w zawodach zwi¹zanych z przemys³em ciê¿-
kim, optymalno�æ systemu kszta³cenia, brak funkcjonowania
rynku pracy, wp³yw wykszta³cenia m³odzie¿y na nap³yw ka-
pita³u zagranicznego do wybranych rejonów kraju, proble-
matyka wzglêdnego wzrostu ilo�ci m³odzie¿y kontynuuj¹cej
naukê na studiach po ukoñczeniu nauki w szko³ach �rednich i
perspektywy demograficzne z tym faktem zwi¹zane.

W dalszej czê�ci spotkania dr Ryszard Beniak przedstawi³
zasady organizowanego po raz pierwszy w tym roku przez
Opolski Oddzia³ SEP dla szkó³ �rednich wojewódzkiego kon-
kursu programów komputerowych, dydaktycznych i u¿ytko-
wych. Ponadto uczestnicy spotkania otrzymali (w formie pi-
semnej) szczegó³owe informacje dotycz¹ce regulaminu kon-
kursu oraz wzór karty zg³oszenia. W ramach swojego wyst¹-
pienia dziekan WEiA prof. Ryszard Rojek poinformowa³ o
planach przedstawienia oferty edukacyjnej Wydzia³u Elektro-
techniki i Automatyki i mo¿liwo�ci studiowania na czterech
jego kierunkach. Uczestnicy spotkania otrzymali program XI
Opolskich Dni Elektryki. Dr Zbigniew Lubczyñski zachêci³
uczestników do udzia³u w Ogólnopolskiej Konferencji Na-
ukowej �Edukacja zawodowa elektryków u progu nowego
wieku� wrêczaj¹c uczestnikom spotkania pierwszy komuni-
kat dotycz¹cy tej konferencji. Konferencja ma odbyæ siê w
pa�dzierniku 2001 roku.

W podsumowaniu prof. Jerzy Hickiewicz podkre�li³ wspól-
notê interesów i celowo�æ wspó³pracy wydzia³u ze szko³ami
technicznymi. Jest to spowodowane faktem, ¿e coraz wiêksza
ilo�æ m³odzie¿y, po ukoñczeniu �redniej szko³y technicznej,
podejmuje studia. Taki wybór powoduje, ¿e w�ród studentów
wydzia³u znacz¹c¹ czê�æ stanowi¹ absolwenci �rednich szkó³
technicznych. Zatem dobry stan i wysoki poziom szkó³ �red-
nich le¿y równie¿ w interesie wy¿szych szkó³ technicznych i
dlatego ideê wspó³pracy wy¿szych i �rednich szkó³ technicz-
nych chce szeroko propagowaæ Centralna Komisja Szkolnic-
twa Elektrycznego SEP zachêcaj¹c uczelnie do wspó³pracy
przy wdra¿aniu reformy o�wiaty w technikach elektrycznych
i elektronicznych oraz szko³ach im pokrewnych.

XI Opolskie Dni Elektryki

Najwa¿niejsz¹ imprez¹ organizowan¹ wspólnie przez Od-
dzia³ Opolski SEP i Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki
Politechniki Opolskiej s¹ Opolskie Dni Elektryki. Tegorocz-
ne XI Opolskie Dni Elektryki odby³y siê w dniach 20�21
marca 2001 roku. Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki or-
ganizuj¹c swój dzieñ, zwi¹zany z ofert¹ edukacyjn¹ wydzia-
³u, zaprosi³ do wspó³pracy Technikum Elektryczne z Opola.
W tym dniu odby³y siê:
1.Wyk³ad prof. dra hab. in¿. Józefa Korbicza (Politechnika

Zielonogórska) �Sztuczna inteligencja w diagnostyce�.
2.Wyst¹pienie dziekana Wydzia³u Elektrotechniki i Automa-

tyki prof. dra hab. in¿. Ryszarda Rojka �35-lecie Wydzia-
³u Elektrotechniki i Automatyki Politechniki Opolskiej i
aktualne mo¿liwo�ci studiowania na czterech kierunkach�.

3. Informacja dra in¿. Ryszarda Beniaka dotycz¹ca konkursu
dydaktycznych i u¿ytkowych programów komputerowych.

4.Wyst¹pienia laureatów Konkursu Prac Dyplomowych Wy-
dzia³u Elektrotechniki i Automatyki Politechniki Opolskiej
oraz Konkursu Prac Dyplomowych Technikum Elektrycz-
nego w Opolu.

5.Prezentacje firm.
6. Prezentacja Telekomunikacji Polskiej SA � Obszar Te-

lekomunikacji Opole �Nowoczesne metody dostêpu do
Internetu�.
Opolskie Dni Elektryki po³¹czone by³y z otwartymi dnia-

mi Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki. Dziêki temu przy-
szli maturzy�ci mieli mo¿liwo�æ zwiedzenia laboratoriów
wydzia³u.

Drugiego dnia wyg³oszono referaty: �Inteligentna instala-
cja elektryczna w budynkach � systemy integracyjne� � prof.
dr hab. in¿. Henryk Markiewicz, �U¿ytkowanie budynków
mieszkalnych w �wietle przepisów Prawa Budowlanego i
Energetycznego� � mgr in¿. Miros³aw Giera (Ministerstwo
Rozwoju Regionalnego i Budownictwa), �Instalacje elektrycz-
ne w obiektach budowlanych, wymagania dla instalacji no-
wych i modernizowanych w �wietle wymagañ Unii Europej-
skiej� � mgr in¿. Andrzej Boczkowski oraz odby³a siê po-
nownie prezentacja firm.

Opolskie Dni Elektryki umo¿liwi³y znacznej liczbie osób,
potencjalnie zainteresowanych studiami na Politechnice Opol-
skiej, poznanie mo¿liwo�ci Wydzia³u Elektrotechniki i Auto-
matyki w zakresie jego oferty edukacyjnej.

Ryszard Beniak

Nagroda Siemensa

Jury Konkursu o Nagrodê SIEMENSA pod przewodnic-
twem prof. Jerzego Wo�nickiego, rektora Politechniki War-
szawskiej na posiedzeniu w dniu 17 kwietnia br. przyzna³o
Nagrodê Promocyjn¹ Siemensa za rok 2000 doktorowi Rafa-
³owi Wróblowi (adiunktowi w Katedrze Automatyzacji i Dia-
gnostyki Uk³adów Elektromechanicznych) za pracê pt. Ana-
liza wp³ywu parametrów obwodu magnetycznego i elektrycz-
nego na pracê silnika tarczowego pr¹du sta³ego z magnesami
trwa³ymi i elektronicznym komutatorem. Promotorem nagro-
dzonej pracy jest prof. Marian £ukaniszyn z Katedry Auto-
matyzacji i Diagnostyki Uk³adów Elektromechanicznych.

Uroczysto�æ wrêczenia nagród po³¹czona z promocjami
doktorskimi odbêdzie 4 czerwca br. w Warszawie w czasie
obchodów 175-lecia firmy Siemens.

Doktorowi nagrodzonej pracy i promotorowi gratulujemy!

n Na wniosek Zespo³u T10 (Elektrotechniki, Energetyki i
Miernictwa) prof. dr hab. in¿. Zdzis³aw Kabza, kierownik
Katedry Elektrowni i Systemów Pomiarowych zosta³ powo³a-
ny do sk³adu Sekcji Miernictwa Interdyscyplinarnego w Ko-
mitecie Badañ Naukowych. Na czas trwania XXI konkursu
projektów badawczych zosta³a mu powierzona funkcja Prze-
wodnicz¹cego tej Sesji. Gratulujemy.

J. Ukarma

Wydzia³ Mechaniczny
Wycieczka naukowa na Szrenicê

W dniach 26�27. 04.2001. studenci IV roku in¿ynierii �ro-
dowiska (specjalno�æ ochrona powietrza: T. F¹fara, E. Pe-
cka, S. P³usa, P. Prus, B. Wieczorek, A. Wilczek, R. Wo-
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lak, S. Wróbel, G. Zalewski, M. ¯ak) wraz z prof. Kazi-
mierzem Sporkiem, go�cili w Obserwatorium Górskim Za-
k³adu Meteorologii i Klimatologii Uniwersytetu Wroc³awskie-
go na Szrenicy (Karkonosze).

Ta uczelniana placówka badawcza powsta³a w 1957 roku,
z okazji III Miêdzynarodowego Roku Geofizycznego i jest
integraln¹ czê�ci¹ Zak³adu Meteorologii i Klimatologii Insty-
tutu Geograficznego Uniwersytetu Wroc³awskiego. Za³o¿y³ j¹
prof. Aleksander Kosiba, klimatolog i glacjolog, pionier
polskich badañ polarnych, badacz klimatu Sudetów i Dolne-
go �l¹ska.

Jej za³o¿enie sta³o siê konieczne z uwagi na prowadzone w
Karkonoszach ju¿ we wcze�niejszych latach badania pokry-
wy �nie¿nej pod k¹tem jej zasobno�ci w wodê.

Obserwatorium pocz¹tkowo mie�ci³o siê w budynku schro-
niska, a po jego po¿arze (1972 r.) przeniesione zosta³o do
kamiennego schronu, pó�niej nieco rozbudowanego, znajdu-
j¹cego siê na szczycie Szrenicy (1362 m n.p.m.). Poniewa¿
remont schroniska trwa³ 21 lat, zacz¹³ siê wtedy wyj¹tkowo
trudny okres w historii obserwatorium. Dla wielu obserwato-
rów samotne dy¿ury, trwaj¹ce 15�20 dni, by³y prawdziw¹
szko³¹ ¿ycia i du¿¹ przygod¹. Pomimo uci¹¿liwych warun-
ków lokalowych obserwatorium funkcjonowa³o w pe³nym za-
kresie realizuj¹c programy badawcze. Jedynie stan wojenny
w grudniu 1981 roku przerwa³ pracê na okres 20 dni.

W 1993 roku, kiedy schronisko znalaz³o prywatnego w³a-
�ciciela i zosta³o szybko odbudowane, obserwatorium z po-
wrotem znalaz³o tam swe miejsce. Dokonano wtedy restruk-
turyzacji technicznej i zainstalowano miêdzy innymi automa-
tyczny system pomiarów.

G³ównym celem obserwatorium na Szrenicy, poza stan-
dardowymi pomiarami meteorologicznymi, by³y badania pro-
mieniowania s³onecznego oraz kontynuacja badañ nad pokry-
w¹ �nie¿n¹, która jest wa¿nym elementem bilansu wodnego.
Z uwagi na stan klêski ekologicznej jak¹ w Sudetach obser-
wujemy od ponad 20 lat, szczególnego znaczenia nabra³y
badania zanieczyszczenia atmosfery. W obserwatorium na
Szrenicy prowadzone s¹ pomiary zakwaszenia opadów i opa-
dów atmosferycznych, a we wspó³pracy z Politechnik¹ Wro-
c³awsk¹, tak¿e bezpo�rednie pomiary zanieczyszczenia po-
wietrza.

Obserwatorium na Szrenicy spe³niaj¹c swoje cele badaw-
cze, jest tak¿e cenn¹ placówk¹ dydaktyczn¹, w której do-
�wiadczenia zbieraj¹ nie tylko studenci geografii i ochrony

�rodowiska, ale tak¿e uczestnicy wypraw polarnych np. na
Spitsbergen czy Antarktydê oraz oczywi�cie studenci Poli-
techniki Opolskiej. Dane pomiarowe gromadzone w obser-
watorium wykorzystywane s¹ bardzo czêsto w publikacjach
naukowych.

Z tych to wzglêdów obserwatorium jest systematycznie
modernizowane; tradycyjne metody pomiarowe rozszerzane
s¹ rejestracjami wykonywanymi przez automatyczn¹ stacjê
meteorologiczn¹. Ze wzglêdu na niezmiernie ciê¿kie warun-
ki klimatyczne, pomiary wykonywane musz¹ tu byæ jednak
przez personel ludzki, gdy¿ automatyczne urz¹dzenia dzia³a-
j¹ tu sprawnie tylko w okresie ciep³ej pory roku.

Wycieczka ta pozwoli³a studentom na poznanie budowy
oraz zasad dzia³ania urz¹dzeñ znajduj¹cych siê w Stacji Me-
teorologicznej, a tak¿e sposobu dokonywania pomiarów.
Wyjazd by³ doskona³ym uzupe³nieniem wiedzy poznanej na
wyk³adach z meteorologii i klimatologii.

Specjalne podziêkowania kierujemy do prof. dr. hab. in¿.
Kazimierza Sporka, dziêki któremu wyjazd ten doszed³ do
skutku.

S³awomir Wróbel
IV rok in¿ynierii �rodowiska

O G £ O S Z E N I E
Wydzia³ Mechaniczny Politechniki Opolskiej og³asza na-

bór na I rok dziennych �rodowiskowych studiów doktoranc-
kich na kierunku budowa i eksploatacja maszyn. Termin sk³a-
dania dokumentów up³ywa z dniem 24 wrze�nia 2001 r. Do-
kumenty nale¿y sk³adaæ w sekretariacie Wydzia³u Mechanicz-
nego pok. D 218 u pani Ireny Roemer.

Wszelkich informacji zwi¹zanych na temat oferowanych stu-
diów udziela pe³nomocnik rektora ds. studiów doktoranckich
dr in¿. Leszek Karczewski, tel. (0�77) 455 60 41 wew. 255.

Wydzia³ Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji
n Do wyjazdu na studia zagraniczne, w ramach programu
wymiany studentów SOCRATES-ERASMUS, zakwalifikowa-
ne zosta³y nastêpuj¹ce osoby: Przemys³aw Jaroch do Inver-
nes College, Joanna Ha³ajko na Universitait Gent, Ewelina
Ziaja i Tomasz Woiczik do Fachhochshule Koblenz, Grze-
gorz Kampa do Fachhochshule Stuttgart, £ukasz Abramek
do Fachhochshule Trier, Alina Gruner, Dariusz Sobczak,
Monika Rajca i Daria Go³¹bek na UIT Saint-Denis Paris
13, Micha³ Wrona na Universita Degli Roma Tre.

n W dniach 27-28 kwietnia br. w Filharmonii Opolskiej od-
by³y siê Targi Kapita³owo-Finansowe Nasze Pieni¹dze. W uro-
czystym otwarciu udzia³ wziê³y w³adze Wydzia³u ZiIP: dzie-
kan � dr A. Zagórowska oraz prodziekan ds. organizacyj-
nych � dr K. Malik. Wydzia³ Zarz¹dzania i In¿ynierii Pro-
dukcji uczestniczy³ w prezentacji ofert szkó³ i wy¿szych uczel-
ni pt. �Opolskie uczelnie dla przysz³ych biznesmenów�.

Ci¹g dalszy na stronie 20
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Marian Ciepaj

O idei sprawiedliwo�ci
Pereat mundus, fiat iustitia (niechaj przepadnie �wiat, by-
leby sprawiedliwo�ci sta³o siê zado�æ).

Jak prawda w systemach wiedzy, tak sprawiedliwo�æ jest
pierwsz¹ cnot¹ spo³ecznych instytucji. Teoriê nieprawdzi-
w¹, choæby nawet wielce ekonomiczn¹ i eleganck¹, trzeba
odrzuciæ albo zrewidowaæ; podobnie prawa i spo³eczne
instytucje, niewa¿ne jak sprawne i dobrze zorganizowane,
musz¹ zostaæ zreformowane b¹d� zniesione, je�li s¹ nie-
sprawiedliwe.

J. Rawls, �Teoria sprawiedliwo�ci�

Zagadnienie sprawiedliwo�ci zawsze wywo³ywa³o wiele kon-
trowersji w�ród przedstawicieli nauk politycznych, prawnych, fi-
lozoficznych. Zdecydowana ich wiêkszo�æ uznaj¹c funkcjonalny
i logiczny zwi¹zek miêdzy równo�ci¹ i sprawiedliwo�ci¹ nie trak-
towa³a tych pojêæ jako synonimów.

Jedn¹ z najstarszych formu³ sprawiedliwo�ci znajdujemy w fi-
lozofii staro¿ytnej Grecji: sprawiedliwo�æ to �wiadczenie ka¿de-
mu tego, co mu siê s³usznie nale¿y. Dopóki jednak nie zostanie
powiedziane, co siê komu nale¿y i kto o tym decyduje, to formu-
³a ta jest zbyt ogólna i wyabstrahowana, i z tego powodu � pusta.
Najpro�ciej by³oby stwierdziæ, ¿e wszystkim nale¿y siê to samo;
znika wtedy problem podzia³u dóbr powszechnie po¿¹danych.
Takie w³a�nie has³o zawarte jest w koncepcjach skrajnego egali-
taryzmu g³osz¹cego bezwzglêdn¹ równo�æ wszystkich ludzi.
Gdyby�my nawet pominêli fakt, ¿e ju¿ same warunki przyrodni-
cze stwarzaj¹ miêdzy lud�mi ró¿nice, których siê nie da prze-
zwyciê¿yæ ¿adnymi zabiegami spo³ecznymi, to szczególnie moc-
no nale¿y podkre�liæ okoliczno�æ, ¿e ludzie maj¹ bardzo zró¿ni-
cowane potrzeby i aspiracje ¿yciowe, st¹d absolutnie równy po-
dzia³ dóbr niezale¿nie od wk³adu pracy i zaanga¿owania by³by w
odczuciu ogólnym odbierany jako niesprawiedliwy. Ponadto,
stwierdziæ mo¿na, ¿e w ka¿dym okresie historycznym inaczej
jest rozumiane pojêcie sprawiedliwo�ci, w zwi¹zku z czym traf-
n¹ wydaje siê konstatacja, ¿e nie ma jednego i absolutnie niew¹t-
pliwego pojêcia sprawiedliwo�ci.

O sprawiedliwo�æ spo³eczn¹ walczy³ w I wieku p.n.e. Sparta-
kus dowodz¹cy armi¹ zbuntowanych niewolników; walczy³ o ni¹
Tomasz Münzer, ideolog i przywódca wojny ch³opskiej w Niem-
czech na pocz¹tku XVI w. ;has³o �wolno�æ, równo�æ, braterstwo
(a wiêc tak¿e sprawiedliwo�æ) wyznacza³o strategiê Rewolucji
Francuskiej z koñca XVIII w.; w okresie Wiosny Ludów (1848 r.)
has³o walki o równo�æ i sprawiedliwo�æ spo³eczn¹ ogarnê³o nie-
mal ca³¹ Europê.

Arystoteles w �Etyce Nikomachejskiej� rozró¿nia sprawiedli-
wo�æ sensu largo (w szerokim tego s³owa znaczeniu ): jest to
ca³okszta³t cnót ludzkich, i sprawiedliwo�æ sensu stricto (w �ci-
s³ym tego s³owa znaczeniu), w ramach której wyró¿nia sprawie-
dliwo�æ rozdzielcz¹ (dystrybutywn¹) i sprawiedliwo�æ wyrów-
nawcz¹ (wymiany, komutatywn¹). Sprawiedliwo�æ rozdzielcza
reguluje podzia³ dóbr (w sytuacji �wzglêdnego niedostatku�, tzn.
gdy suma ludzkich roszczeñ przewy¿sza ilo�æ dóbr podlegaj¹-
cych dystrybucji) o charakterze �publicznym� (bogactwo, hono-
ry, urzêdy), czyli zwi¹zanych z funkcjonowaniem spo³eczeñstwa

lub grupy jako ca³o�ci. Ten rodzaj sprawiedliwo�ci rz¹dzi siê re-
gu³ami proporcjonalno�ci: dobra s¹ rozdzielane miêdzy ludzi
proporcjonalnie do ich zas³ug. Inaczej natomiast wygl¹da kwe-
stia sprawiedliwo�ci wyrównawczej; jest ona domen¹ prywatnych
transakcji miêdzy lud�mi: domaga siê ona równo�ci wymienia-
nych dóbr lub naprawienia wyrz¹dzonej krzywdy. Zatem zgod-
nie z Arystotelesowskim idea³em, sprawiedliwo�æ wyrównawcza
(komutatywna) to przywrócenie status quo ante, czyli stanu przed
dobrowoln¹ wymian¹ lub przed wyrz¹dzon¹ bezprawnie szkod¹.

Wiêkszo�æ znanych koncepcji sprawiedliwo�ci to koncepcje
postulatywne lub normatywne.

Wed³ug filozofa i logika K. Ajdukiewicza rzymska formu³a
suum cuique (ka¿demu to, co mu siê nale¿y) ma trojaki sens: a)
komu� co� siê nale¿y wedle prawa (sprawiedliwo�æ legalna, po-
legaj¹ca na zgodno�ci z liter¹ prawa); b) nale¿y siê wedle ducha
prawa (sprawiedliwo�æ legalna, polegaj¹ca na zgodno�ci z ide¹,
celem prawa); c) nale¿y siê wedle s³uszno�ci (sprawiedliwo�æ
moralna).

Do systemu norm i warto�ci nawi¹zuje filozof moralno�ci M.
Ossowska w zaprezentowanym przez siebie rozumieniu pojêcia
sprawiedliwo�ci. Pojêcie to mo¿e oznaczaæ: a) zasadê suum cu-
ique � uznanie, przez wszystkich, uprawnieñ i uzasadnionych w
danym spo³eczeñstwie roszczeñ; b) zasadê podzia³u � dotyczy to
nie tylko podzia³u dóbr czy warto�ci, ale tak¿e rozdzia³u ciê¿a-
rów i kar; c) zasadê, w my�l której prawa i obowi¹zki musz¹ byæ
stosowane bez ¿adnych wyj¹tków.

W literaturze zachodniej znajdujemy wiele ró¿nych interpre-
tacji pojêcia sprawiedliwo�ci.

Teoretyk neoliberalizmu Fryderyk August von Hayek wyra¿a
pogl¹d, ¿e kategoria sprawiedliwo�ci rozdzielczej (dystrybutyw-
nej) nie istnieje tam, gdzie �nikt nie rozdziela�, czyli w spo³e-
czeñstwie wolnorynkowym, w którym dystrybucja dóbr jest re-
zultatem niezliczonych i niekontrolowanych transakcji indywidu-
alnych miêdzy wolnymi przedsiêbiorcami. W polemice z tym
pogl¹dem politolog W.Sadurski s³usznie zauwa¿a, i¿ z faktu, ¿e
dana dystrybucja dóbr nie jest rezultatem �wiadomego planu i
odgórnie ustalonego dzia³ania wcale nie wynika, ¿e kategoria
sprawiedliwo�ci nie ma w tym wypadku zastosowania; istotne
jest bowiem to, i¿ zmiana tej dystrybucji le¿y w zasiêgu ludzkiej
mo¿liwo�ci. �Tak jak � pisze Sadurski � nieudzielenie pomocy
mo¿e byæ moralnie naganne, zaniechanie zmiany niesprawiedli-
wej dystrybucji mo¿e równie¿ podlegaæ ocenie z punktu widze-
nia zasad sprawiedliwo�ci. W istocie argument Hayeka mo¿na by
odwróciæ. Nie jest prawd¹, ¿e z faktu, i¿ �nikt nie rozdziela�
wynika niemo¿no�æ operowania kategoriami sprawiedliwo�ci roz-
dzielczej, lecz raczej nale¿a³oby powiedzieæ, ¿e fakt, i¿ �nikt nie
rozdziela� zas³uguje na potêpienie z punktu widzenia sprawie-
dliwo�ci, je�li tylko bardziej sprawiedliwa dystrybucja jest mo¿-
liwa�.

 W swojej fundamentalnej pracy pt. �O sprawiedliwo�ci� Ch.
Perelman rozró¿nia sprawiedliwo�æ formaln¹ i konkretn¹. Spra-
wiedliwo�æ formalna to zasada dzia³ania, wedle której jednako-
wo nale¿y traktowaæ osoby nale¿¹ce do tej samej kategorii istot-
nej. St¹d aby ustaliæ co jest, a co nie jest sprawiedliwe nale¿y,
zdaniem Perelmana: a) okre�liæ grupê osób, które powinny byæ
traktowane jednakowo (np. obywatele, pracownicy), b) dokonaæ
klasyfikacji tych osób ze wzglêdu na cechê istotn¹ (np. zas³ugi,
wysi³ek), c) okre�liæ dziedzinê ¿ycia spo³ecznego, któr¹ ma or-
ganizowaæ zasada sprawiedliwo�ci (np. praca, podzia³). Sprawie-
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dliwo�æ formalna jest wiêc w rzeczywisto�ci sprawiedliwo�ci¹
grupow¹: przys³uguje okre�lonym grupom i jest wyrazem pew-
nej konwencji spo³ecznej.

Wed³ug Perelmana nie istnieje wszechogarniaj¹ca i powszech-
na sprawiedliwo�æ, istniej¹ natomiast ró¿ne formy sprawiedliwo-
�ci konkretnej. Perelman wymienia sze�æ najczê�ciej wystêpuj¹-
cych postaci sprawiedliwo�ci konkretnej: 1) ka¿demu to samo,
2) ka¿demu wg jego zas³ug, 3) ka¿demu wg jego dzie³, 4) ka¿de-
mu wg jego potrzeb, 5) ka¿demu wg jego pozycji, 6) ka¿demu
wg tego, co przyznaje mu prawo. Na podstawie wymienionych
postaci sprawiedliwo�ci konkretnej mo¿na stwierdziæ, i¿ dla Pe-
relmana sprawiedliwo�æ mo¿e wystêpowaæ w trzech ró¿nych for-
mach: 1) jako jednakowe traktowanie wszystkich osób nale¿¹-
cych do danej kategorii (ka¿demu to, co przyznaje mu prawo,
ka¿demu to samo), 2) jako traktowanie proporcjonalne (wg po-
trzeb, zas³ug, dzie³), 3) jako traktowanie zró¿nicowane (wg po-
zycji). St¹d wyprowadza siê wniosek ogólniejszy, ¿e równo�ci i
sprawiedliwo�ci nie mo¿na uto¿samiaæ, chocia¿ regu³y sprawie-
dliwo�ci ustalane s¹ w sposób arbitralny, zale¿nie od dominuj¹-
cego systemu warto�ci.

W �cis³ym zwi¹zku z zasad¹ równo�ci ujmuje sprawiedliwo�æ
P. de Touroulona. Wymienia on: 1) sprawiedliwo�æ doskona³¹
wyra¿aj¹c¹ siê w ca³kowitej równo�ci wszystkich ludzi (realizo-
wana jest wówczas formu³a równo�ci: ka¿demu to samo), 2) spra-
wiedliwo�æ mi³osiern¹, która polega na pomaganiu ludziom nie-
szczê�liwym z natury (równo�æ kompensacyjna), 3) sprawiedli-
wo�æ rozdzielcz¹ (dystrybutywn¹), polegaj¹c¹ na realizacji for-
mu³y równo�ci: ka¿demu wg jego zas³ug, 4) sprawiedliwo�æ wza-
jemn¹, która ma polegaæ na tym, aby strony zawieraj¹ce umowê
by³y z prawnego punktu widzenia równorzêdnymi podmiotami.

Do idei równo�ci nawi¹zuje równie¿ szeroko znana koncep-
cja sprawiedliwo�ci J. Rawlsa, zawarta w jego dziele pt. �Teoria
sprawiedliwo�ci�. Opiera siê ona na dwóch zasadach: po pierw-
sze, ka¿dy ma równe prawo do mo¿liwie najszerszej wolno�ci,
zgodnej z analogiczn¹ wolno�ci¹ innych ludzi; po drugie, nie-
równo�ci spo³eczne i ekonomiczne powinny byæ uporz¹dkowane
w ten sposób, aby by³y z korzy�ci¹ dla wszystkich, i aby zwi¹za-
ne by³y z pozycjami i stanowiskami dostêpnymi dla wszystkich
w warunkach uczciwej równo�ci szans. Swoj¹ koncepcjê Rawls
opar³ na konstrukcji umowy spo³ecznej jako racjonalnym uza-
sadnieniu ogólnych zasad sprawiedliwo�ci. Podstawow¹ przes³an-
k¹ sprawiedliwo�ci jest zatem równe prawo do wolno�ci oraz rów-
ne szanse awansu. W stosunku do klasycznych, liberalnych kon-
cepcji sprawiedliwo�ci spo³ecznej teoria Rawlsa wnosi jednak
kilka nowych elementów, np. dopuszczalno�æ pozarynkowych
standardów ocen sprawiedliwo�ciowych, redystrybucja podsta-
wowych dóbr na korzy�æ grup najgorzej sytuowanych, uspo³ecz-
nienie talentów jednostki ludzkiej (ka¿dy cz³owiek ma obowi¹-
zek dzielenia siê z innymi, szczególnie gorzej wyposa¿onymi
przez naturê, swoimi talentami, albowiem talenty jednostki ludz-
kiej maj¹ warto�æ tylko wtedy, gdy spo³eczeñstwu przynosz¹
po¿ytek).

Jak wiêc widaæ, pojêcia równo�æ i sprawiedliwo�æ s¹ tak wie-
loznaczne i tak siê ze sob¹ zros³y, ¿e trudno je od siebie oddzie-
liæ. Socjolog A. Buchner � Jeziorska s³usznie zatem zauwa¿a,
¿e: �Pojêcia równo�ci i sprawiedliwo�ci spo³ecznej pozostaj¹ wiêc
nadal w pewnym nieokre�lonym zwi¹zku semantyczno-logicz-
nym. Chocia¿ (...) równo�æ i sprawiedliwo�æ s¹ to kategorie �wia-
domo�ci spo³ecznej, niemniej jednak wydaje siê, ¿e pojêcie rów-

no�ci spo³ecznej jest w wiêkszym stopniu kategori¹ opisow¹, za�
sprawiedliwo�æ spo³eczna � kategori¹ normatywn¹ (aksjologicz-
n¹). Pojêcie równo�ci w kategoriach opisowych zawiera w sobie
stosunek jednych ludzi do drugich w danym systemie spo³ecz-
nym, ze wzglêdu na natê¿enie b¹d� wystêpowanie pewnych pod-
legaj¹cych zmierzeniu cech istotnych spo³ecznie (np. wykszta³-
cenie, zarobki, presti¿) (...) Z kolei sprawiedliwo�æ (...) jest pew-
n¹ norm¹ spo³eczn¹, wynikiem umowy spo³ecznej zarówno co
do kryteriów jak i zakresu jednostek objêtych dan¹ zasad¹ spra-
wiedliwo�ci � co przes¹dza o jej, przede wszystkim, normatyw-
nym charakterze, aczkolwiek w kategoriach sprawiedliwo�ci b¹d�
niesprawiedliwo�ci mo¿na tak¿e opisywaæ i interpretowaæ ¿ycie
spo³eczne�. Zdaniem cytowanej autorki, o rzeczywisto�ci spo-
³ecznej mo¿na orzekaæ w kategoriach równo�ci i sprawiedliwo-
�ci zarówno w sensie opisowym jak i normatywnym, tym nie-
mniej nale¿y mieæ na uwadze fakt, ¿e o ile równo�æ (nierów-
no�æ) jest zjawiskiem w miarê obiektywnym (mo¿na stwierdziæ
nierówno�æ w danym spo³eczeñstwie dochodów, pozycji, presti-
¿u) o tyle poczucie sprawiedliwo�ci jest kategori¹ z natury swej
subiektywn¹.

Sposób pojmowania sprawiedliwo�ci wyznacza istotê ró¿nicy
miêdzy polityczn¹ lewic¹, a prawic¹. Jednym z g³ównych punk-
tów odniesienia dla sprawiedliwo�ci spo³ecznej jest podzia³ do-
chodu narodowego. Wed³ug orientacji prawicowej sprawiedliw-
szym jest ten podzia³, który dokonuje siê w wyniku samoczyn-
nego dzia³ania rynku. Rynek bowiem sprzyja sprawnym, przed-
siêbiorczym i pracowitym, natomiast marginalizuje leniwych i
nieskutecznych. Ci, którzy dziêki rynkowi odnie�li sukces mog¹
uprawiaæ dzia³alno�æ filantropijn¹ i urz¹dzaæ bale charytatywne
(�jedni siê bawi¹, ¿eby drudzy mogli prze¿yæ�). Natomiast we-
d³ug koncepcji lewicowej podzia³ rynkowy jest z natury niespra-
wiedliwy, poniewa¿ prowadzi do wytwarzania i pog³êbiania siê
nierówno�ci spo³ecznych, tworz¹c z jednej strony fortuny, a z
drugiej spychaj¹c czê�æ spo³eczeñstwa do poziomu wegetacji.
Konieczne jest wiêc korygowanie mechanizmu rynkowego przez
odpowiedni¹ politykê interwencyjn¹ pañstwa.

W rzeczywisto�ci jednak orientacja prawicowa silnie ewolu-
uje w ostatnim czasie w kierunku uznania konieczno�ci korygo-
wania podzia³u rynkowego w drodze w³a�ciwej polityki spo³ecz-
no-gospodarczej pañstwa. Z drugiej znowu strony orientacja le-
wicowa � ze wzglêdu na historyczne do�wiadczenia � musia³a
zrezygnowaæ z próby zbudowania sprawiedliwego systemu spo-
³ecznego opartego wy³¹cznie na dochodach z pracy, w konse-
kwencji wiêc musia³a uznaæ, ¿e sposobów zapewnienia sprawie-
dliwo�ci spo³ecznej nale¿y szukaæ w ramach kapitalizmu rynko-
wego.

Problemem o fundamentalnym znaczeniu jest relacja miêdzy
sprawiedliwo�ci¹ a prawem. Ju¿ ³aciñska etymologia tych wyra-
zów: ius � prawo, iustitia � sprawiedliwo�æ, wskazuje na imma-
nentny zwi¹zek wyra¿aj¹cy siê przede wszystkim postrzeganiu
prawa jako instrumentu realizacji idea³ów sprawiedliwo�ciowych.
Jednak¿e w takiej roli mo¿e wystêpowaæ jedynie takie prawo,
które jest zgodne z powszechnie uznawanymi zasadami moralno-
�ci i dobra powszechnego. St¹d bierze siê rozró¿nienie miêdzy
sprawiedliwo�ci¹, a legalno�ci¹ (praworz¹dno�ci¹); st¹d bierze
siê podzia³ na legalistyczne koncepcje sprawiedliwo�ci, które
w³a�nie w prawie widz¹ jedyny �rodek urzeczywistniania spra-
wiedliwo�ci, oraz koncepcje alegalistyczne, wed³ug których idee
sprawiedliwo�ciowe najpe³niej s¹ wyra¿one w normach moral-
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nych i spo³ecznych. Zarówno legalistyczne jak i alegalistyczne
koncepcje sprawiedliwo�ci zgodne s¹ w uznaniu, ¿e na tre�æ po-
jêcia sprawiedliwo�æ sk³adaj¹ siê takie warto�ci jak: powinno�æ,
godno�æ, wolno�æ, braterstwo, równo�æ i in.

Do czasów Rewolucji Francuskiej g³ównym oparciem dla ide-
a³ów sprawiedliwo�ciowych by³y ró¿norakie koncepcje prawa
natury. Wraz z zapocz¹tkowaniem na prze³omie XVIII i XIX w.
procesu kszta³towania siê idei praworz¹dno�ci wyprowadzonej z
filozofii pozytywizmu prawniczego, prawo natury z jego niedo-
okre�lon¹ i mglist¹ kategori¹ sprawiedliwo�ci zosta³o zdomino-
wane przez prawo pozytywne, a sprawiedliwo�æ ust¹pi³a prawo-
rz¹dno�ci. Praworz¹dno�æ (legalizm) by³a sztandarowym has³em
pozytywizmu prawniczego, a w swojej formalistycznej postaci,
oderwana od postulatów sprawiedliwo�ciowych i realiów ¿ycia
publicznego sta³a siê �podniesion¹ do godno�ci ustawy polity-
k¹�. Skrajny legalizm wyra¿aj¹cy siê w literalnym stosowaniu
prawa wed³ug has³a dura lex sed lex (twarde prawo, lecz prawo)
mo¿e prowadziæ w procesie rozwi¹zywania konfliktów do sytu-
acji, któr¹ mo¿emy uj¹æ w formule summum ius summa iniuria
(najwy¿sze prawo najwiêksz¹ niesprawiedliwo�ci¹). Tak dzieje
siê wówczas, gdy prawo pojmowane jest w sposób formalistycz-
ny, bez uwzglêdnienia jego szerszego kontekstu aksjologiczne-
go. Zwróci³ na to uwagê ju¿ �w. Augustyn (IV/Vw.) stwierdza-
j¹c, ¿e �je¿eli odrzucimy sprawiedliwo�æ, czym¿e s¹ królestwa
je�li nie wielkimi bandami zbójców�. Sprawiedliwo�æ jest wiêc
kategori¹, która pozwala odró¿niæ praworz¹dno�æ materialn¹, a
wiêc prawo oparte na warto�ciach od praworz¹dno�ci formalnej,
a wiêc prawa abstrahuj¹cego od warto�ci i s³u¿¹cego osi¹ganiu
celów stawianym przez politykê; w gruncie rzeczy mamy wów-
czas do czynienia z polityk¹ przyodzian¹ w szaty legalizmu.

W Polsce przed 1989 r. praworz¹dno�ci pojmowanej jako rz¹-
dzenie przy pomocy prawa nadano rangê zasady ustrojowej
�uwolnionej od k³opotliwego towarzystwa starych pojêæ� obec-
nych w dotychczasowej historii filozofii prawa (np. sprawiedli-
wo�æ, wolno�æ, uczciwo�æ).

Praworz¹dno�æ sta³a siê kategori¹ polityczn¹, a za wybitnym
teoretykiem prawa Gustawem Radbruchem mo¿na by j¹ nazwaæ
�ustawowym bezprawiem�; poniewa¿ � jak twierdzi on � celem
prawa jest sprawiedliwo�æ, to ustawa sprzeczna ze sprawiedliwo-
�ci¹ staje siê bezprawna. Zbrodnicze do�wiadczenia z formali-
stycznie pojmowanym i wyzbytym moralnych i sprawiedliwo�cio-
wych pierwiastków prawem dwudziestowiecznych totalitaryzmów
sprawi³y, ¿e w procesach tworzenia i stosowania prawa zaczêto
³¹czyæ zasadê praworz¹dno�ci gwarantuj¹c¹ pewno�æ prawa z za-
sad¹ sprawiedliwo�ci gwarantuj¹c¹ jego moraln¹ poprawno�æ.
Daje temu wyraz konstytucja Rzeczypospolitej Polskiej w arty-
kule 2 stanowi¹c, ¿e Rzeczpospolita Polska jest demokratycznym
pañstwem prawnym, urzeczywistniaj¹cym zasady sprawiedliwo-
�ci spo³ecznej. Je¿eli wiêc w warunkach demokratycznego pañ-
stwa prawnego praworz¹dno�æ odrywa siê od systemu warto�ci,
wówczas powinno siê objawiæ koryguj¹ce dzia³anie sprawiedli-
wo�ci; natomiast koryguj¹ce dzia³anie praworz¹dno�ci powinno
siê zaznaczyæ tam, gdzie sprawiedliwo�æ wykracza poza granice
legalno�ci.

Czy Polska jest demokratycznym pañstwem prawnym urze-
czywistniaj¹cym zasady sprawiedliwo�ci spo³ecznej � jak to de-
klaruje art.2 konstytucji RP? Przytoczmy wypowied� pos³a i dzia-
³acza Solidarno�ci Macieja Jankowskiego udzielon¹ �Gazecie

Wyborczej� (18-19.09.1999.): �Mia³a obowi¹zywaæ zasada: za
dobr¹ pracê dobra p³aca. Tymczasem zarz¹dy uzyskuj¹ ogromne
dochody, czêsto zupe³nie nie zwi¹zane z efektywno�ci¹ przed-
siêbiorstwa. Je¿eli zarz¹d kopalni, która przynosi straty, pobiera
30 tys. z³ na g³owê, to co ma powiedzieæ górnik, który za swoj¹
ciê¿k¹ pracê bierze 1,9 tys. z³. Je¿eli w pañstwowych przedsiê-
biorstwach zarobki prezesów potrafi³y siêgaæ 100 tys. z³ mie-
siêcznie, je¿eli dyrektorzy ZOZ mog¹ zarabiaæ 16 �rednich kra-
jowych plus sto procent premii � to jak ma wystarczyæ na pielê-
gniarki? Je¿eli prezydent stolicy zarabia³ 17 tys. z³ (teraz, na jego
w³asne ¿¹danie, obni¿ono mu do 14 tys.), a w tej samej Warsza-
wie dyrektor bankrutuj¹cego pañstwowego przedsiêbiorstwa � za-
trudniaj¹cego nieca³e 200 osób, gdzie �rednie zarobki wynosz¹
ok. 800z³ � zarabia 15 tys. plus samochód, s³u¿bowe mieszkanie
itd., to o czym� to �wiadczy. (...) Jedno jest pewne: sk¹dkolwiek
pochodz¹ profitenci, to wszystko idzie na konto tego rz¹du.�

Wprawdzie pod naciskiem opinii publicznej Sejm uchwali³ w
dniu 3.03.2000 r. ustawê o wynagradzaniu osób kieruj¹cych nie-
którymi podmiotami prawnymi, ale patologie tego rodzaju nie
zosta³y z naszego ¿ycia publicznego wyeliminowane. Zw³aszcza
godz¹ w spo³eczne poczucie sprawiedliwo�ci przypadki przyzna-
wania sobie przez funkcjonariuszy publicznych (dzia³acze samo-
rz¹dowi, pos³owie) wynagrodzeñ, nagród, diet i innych benefi-
cjów w sytuacji ogólnego deficytu �rodków pieniê¿nych na cele
publiczne oraz ra¿¹cej pauperyzacji licznych grup spo³ecznych.
Czêsto pisze o tym prasa � krytycznie.

Marian Ciepaj, prawnik, politolog,
prof. w Katedrze Prawa i Zarz¹dzania Regionalnego WZiIP

n Do udzia³u w XXII Miêdzynarodowym Sympozjum Na-
ukowym Studentów i M³odych Pracowników Nauki, organi-
zowanym przez Politechnikê Zielonogórsk¹ w dniach 14�15
maja br., zosta³o zakwalifikowanych a¿ siedmiu pracowników
WZiIP. Referaty w dyscyplinie zarz¹dzenie wyg³osz¹: mgr
E. Kara�, mgr I. Figiel-Miziniak, mgr in¿. R. Matwiej-
czuk, mgr R. �mietañski, natomiast mgr in¿. M. Szewczyk,
mgr in¿. K. Widera-Osada, mgr in¿. P. Bêbenek w dyscy-
plinach � budownictwo oraz in¿ynieria produkcji.

n W Zakopanem w dniach 10�12 maja br. odbêd¹ siê II
Warsztaty z Nauk o Zarz¹dzaniu dla Doktorantów i Przy-
sz³ych Doktorantów. Jednym z organizatorów jest Politechni-
ka Opolska i WZiIP. Komitet organizacyjny jest wspomagany
przez studenckie ko³a naukowe Arafin oraz Expert dzia³aj¹ce
na wydziale ZiIP. Podstawowym celem warsztatów jest pre-
zentacja wyników powstaj¹cych prac doktorskich lub dyplo-
mowych.

n 14 maja br. w auli im. Prof. Rudolfa Ko�midra odby³o siê
kolejne spotkanie z cyklu Ekonomiczne porachunki. Tym ra-
zem organizatorzy, pod kierownictwem dra Henryka Lewan-
dowskiego, zaprosili pracownika naukowego Akademii Eko-
nomicznej w Katowicach pani¹ prof. dr hab. Lucynê Fr¹c-
kiewicz. Wyg³osi³a ona referat nt. Przestrzenne zró¿nicowa-
nie kwestii spo³ecznych.

Miros³awa Szewczyk

Ci¹g dalszy ze strony 17
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Uczelnia akademicka jest instytucj¹, której celem jest nauczanie
i wychowanie. W swojej dzia³alno�ci edukacyjnej i naukowo-ba-
dawczej uczelnia ³¹czy potrzebê kszta³towania nowoczesnej my�li
wobec przemian ekonomicznych i perspektyw gospodarczych kra-
ju z tworzeniem warto�ci etycznych �wiata nauki i techniki.

Wokó³ tego pos³annictwa skupiaj¹ siê nauczyciele i studenci,
badacze oraz pracownicy administracji, jak równie¿ przedstawi-
ciele otoczenia gospodarczego i spo³ecznego szko³y.

Za przewodnie idee dzia³alno�ci uczelnia przyjmuje prawdê,
szacunek dla wiedzy oraz rzetelno�æ w jej upowszechnianiu. W
badaniach naukowych kieruje siê poszukiwaniem prawdy i p³y-
n¹cym st¹d postêpem naukowym oraz po¿ytkiem spo³ecznym.
Nauczanie s³u¿y zg³êbianiu najnowszej wiedzy, kszta³towaniu
umiejêtno�ci rzetelnej pracy, rozwijaniu odpowiedzialno�ci, upo-
wszechnianiu kultury technicznej, przekazaniu kultury osobistej
oraz zasad etycznego i moralnego postêpowania.

W ostatnich latach s³yszy siê wiele utyskiwañ na zachowanie
studentów w uczelniach wy¿szych. Wiêkszo�æ uwag pochodzi
g³ównie ze strony �starszej profesury�. I je�li na moment zapo-
mni siê o prawach m³odo�ci oraz wp³ywie cywilizacji, czy roz-
woju stosunków miêdzyludzkich i kulturowych, to niestety roz-
wój techniki, wkraczanie Polski do Unii Europejskiej i do NATO,
rozwój stosunków gospodarczych, przej�cie polskiej gospodarki
na kapitalizm (a raczej w fazê jego pocz¹tków) spowodowa³o
zmianê w zachowaniach pomiêdzy lud�mi � jêzyk sta³ siê bar-
dziej bezpo�redni, zauwa¿a siê brak dba³o�ci o jego kulturê, jê-
zyk staje siê zbyt potoczny, niekiedy arogancki, oznaczaj¹cy siê
pewn¹ brutalno�ci¹, a osoba nie utrzymuj¹ca natychmiastowej
odpowiedzi staje siê nerwowa i reaguje wulgarnie, etc.

Jest rzecz¹ oczywist¹, ¿e w pewnej przynajmniej mierze musi
siê to odbiæ na relacjach miêdzyludzkich panuj¹cych w �rodowisku
wy¿szych uczelni. Nie s¹ to zjawiska odosobnione, dotycz¹ce je-
dynie szkó³ technicznych, a mo¿na wrêcz powiedzieæ, ¿e w wiêk-
szym stopniu dotyczy to uniwersytetów, szkó³ ekonomicznych, a
tak¿e artystycznych (artysta humanista � biznesmen). Chyba w naj-
mniejszym stopniu �ucierpia³y� na tym szko³y wojskowe.

Pomimo wkroczenia demokracji równie¿ w mury polskich
uczelni, i choæ na ogó³ znane s¹ relacje pomiêdzy kadr¹ profe-
sorsk¹ a studentami na uczelniach amerykañskich czy niemiec-
kich, to prowadzone w ostatnich latach obserwacje wskazuj¹
wystêpowanie elementów negatywnych zachowañ, które s¹ god-
ne napiêtnowania, a w niektórych przypadkach nawet potêpie-
nia. W zwi¹zku z tym pojawia siê potrzeba powrotu do w³a�ci-
wych zachowañ i relacji miêdzyludzkich (uwzglêdniaj¹c nawet
konieczne zmiany w tym zakresie). Obecnie panuje naganna buta,
arogancja, czy du¿e zniecierpliwienie. Nale¿y jednak zaznaczyæ,
¿e win¹ za te zjawiska nale¿y obarczyæ obie strony, tj. tak pra-
cowników naukowych, jak i studentów.

Sprowadza siê to do nastêpuj¹cych spraw le¿¹cych po stronie
wyk³adowców:
� skracania zajêæ zwi¹zanych z æwiczeniami projektowymi, wy-

k³adami, prowadzenie zajêæ bez wymaganej przerwy, a g³ówn¹
przyczyn¹ jest nagminny rzekomo brak czasu, wyjazdy na prze-
targi, na fuchy, czy kwestie za³atwiania zleceñ w³asnych, itp.,

� przek³adanie zajêæ, dostosowywanie siatek zajêæ do swoich
indywidualnych potrzeb, niekoniecznie ze wzglêdów pedago-

gicznych czy dydaktycznych, uk³adanie je w bloki �pod sie-
bie�, co przyczynia siê do skrócenia czasu przebywania na
uczelni,

� przerywanie zajêæ, bo dzwoni �komórka�, za³atwiania spraw
podczas zajêæ, bo dzwoni telefon przypiêty do pasa, który poza
tym do�æ znacz¹co utrudnia pracê np. przy tablicy,

� demonstrowanie, ¿e �telefon i ja� to jedno�æ i niejako si³a osoby,
� zdecydowana niechêæ do wszelkich prac spo³ecznych, zespo-

³owych, czy organizacyjnych, nawet wówczas, gdy wynika to
z obowi¹zków i regulaminów; bardzo trudno znale�æ osoby
do przeprowadzenia egzaminów wstêpnych, ró¿nego rodzaju
komisji uczelnianych, dyplomowych, organizowania konferen-
cji naukowo-technicznych s³u¿¹cych dla podniesienia presti¿u
�rodowiska wydzia³u, katedry, zespo³u, czy wreszcie w³asnej
osobowo�ci, na arenie Polski czy �wiata, itp.,

� wychodzenia z sali z zebrañ naukowych na dyskusje ze zlece-
niodawcami, potencjalnymi inwestorami, ale w sprawach pry-
watnych, itp.,

� do�æ du¿a arogancja w stosunku do prze³o¿onych, dziekanów,
prodziekanów, starszych kolegów, czy m³odszych asystentów,

� brak organizacji seminariów naukowych na wydziale, w kate-
drze, a wiêc uniemo¿liwienie doskonalenia nauki i wymiany
do�wiadczeñ w prowadzonych dyskusjach, przychodzenie bez
przygotowania do prowadzenia æwiczeñ projektowych czy in-
nych form dydaktycznych, u¿ywanie starych nieuaktualnionych
notatek, prezentowanie notatek wyk³adowych w formie odbi-
tek kserograficznych, co nie jest zasad¹ z³¹ sam¹ w sobie, jed-
nak musi byæ poparte komentarzami i opisami, inaczej prowa-
dzi to (a taki jest cel ich dawania) do skrócenia zajêæ i ich
sp³ycenia, bez próby dog³êbnych wyja�nieñ,

� ³¹czenie grup æwiczeniowych, aby skróciæ liczbê godzin w³a-
snych przebywania na sali, szybszego �obskoczenia� zajêæ, co
oczywi�cie wp³ywa na poziom zaanga¿owania siê wyk³adow-
cy w kszta³ceniu indywidualnym studentów, i czêsto wywiera
z³y skutek na studentów i opiniê �rodowiska naukowego,

� nieodosobnione s¹ przypadki (zdarza siê to ostatnio do�æ czê-
sto o czym �wiadcz¹ sprawy prowadzone na komisjach dyscy-
plinarnych, zarówno dla studentów jak i dla pracowników),
¿e m³odzi asystenci wykonuj¹ æwiczenia projektowe za pieni¹-
dze dla studentów m³odszych lat lub w skrajnych przypadkach
zlecanie przez studentów wykonywania æwiczeñ u prowadz¹-
cego jest jedyn¹ mo¿liwo�ci¹ zaliczenia przedmiotu,

� wystêpuje du¿a nieufno�æ i podejrzliwo�æ w stosunku do stu-
dentów reprezentuj¹cych ponadprzeciêtny poziom przygoto-
wania zawodowego lub niekiedy naukowego, wiedzy, czy zna-
jomo�ci jêzyka obcego � czêsto zarzuca siê im niesamodziel-
no�æ, �zrzynanie� z gotowych materia³ów, itp.,

� zauwa¿a siê nagminne ciemno�ci po po³udniu w oknach na
uczelniach, a st¹d bezpo�rednio wynika brak prowadzenia prac
naukowych, co ³atwo mo¿na sprawdziæ przechodz¹c po po³u-
dniu pod oknami i salami, nie pal¹ siê po prostu �wiat³a,

� z³o�liwe traktowanie niektórych studentów,
� wina prze³o¿onych, w tym dziekana czy kierownika katedry

(zespo³u), w sprawiedliwej ocenie wspó³pracowników, spro-
wadza siê to do tolerowania stanu faktycznego, czy brak an-
kiet oceniaj¹cych wyk³adowców ze strony studentów, zbyt du¿o

Kultura studentów i pracowników w szkole wy¿szej. Dawniej i dzi�
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pasywno�ci, �zwisalizmu�, �têpienie�
osób wybijaj¹cych siê ponad przeciêtny
poziom,

� z braku czasu niesprawdzanie kartkówek
czy æwiczeñ projektowych, co w konse-
kwencji doprowadza do obni¿enia pozio-
mu nauczania i przynosi pewien regres.
Uchybienia ze strony studentów spro-

wadzaj¹ siê do:
� uczestnictwa w zajêciach w stanie nie-

trze�wym lub w ekstremalnych przy-
padkach po u¿yciu narkotyków, na tzw.
�haju�, czêsto siedzenie bezproduktyw-
ne w celu �odfajkowania� tylko obec-
no�ci,

� braku szacunku dla wyk³adowców, co
wynika m.in. z lekcewa¿enia wykony-
wania nawet prostych poleceñ zwi¹za-
nych z wykonywaniem æwiczeñ labora-
toryjnych czy projektowych, itp.,

� przerywania podczas wyk³adów, wy-
chodzenie, celowe spó�nianie siê na za-
jêcia, bez s³owa przeprosin,

� przychodzenia niemal �z ulicy� na eg-
zaminy, bez stosownego ubioru, nawet
na egzamin ustny; w przypadku pisem-
nego mo¿na to jeszcze zrozumieæ ze
wzglêdu na swobodê ruchów podczas
np. pisania odpowiedzi lub rysowania,

� ca³kowicie zatraci³a siê tradycja przywi-
tania wyk³adowcy, i to zarówno w sali
wyk³adowej jak i na korytarzach uczel-
ni; do rzadko�ci nale¿y powitanie w
miejscach publicznych na ulicach, po
zajêciach,

� brak ust¹pienia miejsc w auli podczas
ró¿nych uroczystych posiedzeñ lub se-
sji, klubie pracowniczym, co nawet ob-
serwuje siê to w stosunku do starszych
profesorów,

� czêsto zdarza siê, ¿e student, który tyl-
ko na I lub II roku ma zajêcia z danym
wyk³adowc¹ i nastêpnie po ukoñczeniu
tego przedmiotu, s¹dz¹c, ¿e ma go �z
g³owy� po egzaminie nie k³ania mu siê,
lekcewa¿y, ironizuje, a jakie¿ jest nie-
raz jego zdziwienie, gdy spotyka tego
samego wyk³adowcê na innym przed-
miocie, na wy¿szym roku,

� czêsto obok dziekanatu zbiera siê t³um
studentów, panuj¹cy t³ok uniemo¿liwia
przej�cie korytarzem, nikt nie krzyknie,
nikt nie powie ¿eby zrobiæ przej�cie, jak
to jest praktykowane na uczelniach woj-
skowych, i nie dotyczy to oficerów-wy-
k³adowców, ale i cywilnych nauczycieli
akademickich, pracuj¹cych w Wy¿szej
Szkole Oficerskiej,

� arogancja studentów ma pod³o¿e w sfe-

rze ekonomicznej, gdy¿ czêsto maj¹ oni
lepsze warunki ni¿ m³odzi pracownicy
nauki, zw³aszcza ze stopniem mgr. in¿.,
studenci maj¹ lepsze samochody itp.,
pracuj¹c podczas wakacji na Zachodzie,

� zdarzaj¹ siê kradzie¿e æwiczeñ projek-
towych podczas konsultacji,

� podawanie rozwi¹zañ przez radio na
kolokwium,

� podrabianie dokumentów, oszukiwanie
w pracach, niesamodzielne rozwi¹zania
komputerowe, czêsto ca³e grupy korzy-
staj¹ z algorytmu wpisanego przez jed-
nego studenta �wstukuj¹c� jedynie w³a-
sne dane wej�ciowe i otrzymuj¹c rezul-
taty; w wielu znanych mi przypadkach
nie orientuj¹ siê oni zupe³nie, co by³o
pomiêdzy danymi a otrzymanymi rezul-
tatami; nie znaj¹ po prostu drogi uzy-
skiwania wyników,

� kupowanie projektów od studentów z
wy¿szych lat lub zlecanie wykonania
projektów studentom z tego samego
roku, którzy jako pierwsi zaliczyli ju¿
dany przedmiot,

� ��lepe� korzystanie z podk³adów bez
sprawdzenia czy siê nie powiela b³êdów,

� wykorzystywanie nowoczesnej techni-
ki internetowej przeciwko wyk³adow-
com, itp.
Podsumowuj¹c, mo¿na powiedzieæ, ¿e

dzisiaj czêsto nawet zwyk³y klasyczny brak
kole¿eñsko�ci miêdzy lud�mi traktowany
jest przez wielu jako zachowanie popraw-
ne na wolnym rynku gospodarczym.

W pewnym stopniu poprawne zachowa-
nie wystêpuje jeszcze w szko³ach wojsko-
wych, i to nie zawsze wynika z innych sto-
sunków s³u¿bowych. Podchor¹¿owie z re-
gu³y nie pope³niaj¹ tych prostych uchy-
bieñ, które nagminnie obserwuje siê w
szko³ach cywilnych.

Nale¿y przypuszczaæ, ¿e po okresie
pewnej górnolotno�ci i brutalizmu, pew-
nego po�piechu w zachowaniach studen-
tów i pracowników naukowo-dydaktycz-
nych, wynikaj¹cych z gwa³townych i nie-
spodziewanych dla wielu przemian gospo-
darczych i spo³ecznych, zachowanie doj-
dzie do pewnego poziomu normalno�ci i
poprawno�ci � innego ni¿ by³o poprzed-
nio � z pewnym demokratycznym, podob-
nym do stosunków panuj¹cych na uczel-
niach amerykañskich, ale to wymaga pew-
nego wysi³ku i zrozumienia, i to zarówno
z obu stron.

Zbigniew Mañko
Kierownik Zak³adu Konstrukcji
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